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Picturi celebre Cuvântul ierarhului
Dumnezeu să vă ascundă pe toți în Rai!

† IOAN al Banatului 

Câţi dintre noi mai doresc astăzi să 
moştenească viaţa de veci? Binecu-

vântat să fie Dumnezeu, că frăţiile lor, care sunt 
duminica în sfintele noastre biserici, mărturisesc 
că doresc să moştenească viaţa cea de veci! Să 
dea Dumnezeu să aibă parte a moşteni viaţa cea 
de veci! Eu, după cum văd şi cunosc oamenii 
care merg la biserică, spun că aceştia nu sunt 
oameni bogaţi, ci sunt oameni care doresc să se 
îmbogăţească în Hristos. Însă, există oameni care adună multe 
comori pe pământ. Ei nu mai au timp să vină duminica la biserică, 
căci ei, atunci, cu mâinile lor învârt lumea şi pământul, doar-doar 
vor mai găsi vreo comoară. Cei aflaţi în biserică, făcându-şi sem-
nul sfintei cruci, caută comoara veşniciei, comoara nemuririi în 
Hristos Domnul. Mă bucur că frăţiile lor, care se află în biseri-
cile noastre la zi de sărbătoare, tot ce-au adunat în lumea aceasta 
au trimis în Cer. Comoara lor – faptele bune, rugăciunile, mi- 
lostenia, lacrimile – acestea fac parte din comoara omului în Ra-
iul bucuriei Sale. Nu vă fie teamă că cineva, vreodată, ar putea să 
vă fure o asemenea comoară, că este păzită de îngerii lui Dum-
nezeu! Faptele bune făcute, lacrimile, milostenia, iubirea faţă de 
Dumnezeu şi de semeni, acestea constituie comoara pe care o 
păzesc îngerii lui Dumnezeu în Cer.  

Dar, oare, Dumnezeu are şi El o comoară? Unde o fi oare co-
moara lui Dumnezeu? Oare ştie careva pe unde ar avea Dumne-
zeu ascunsă comoara Lui? Umblând dintr-o parte în alta a lumii, 
n-aţi găsit pe cineva să vă spună că aici, acolo, într-o parte ori în 
altă parte este comoara lui Dumnezeu? Nu v-a spus nimeni. Vă 
spun eu: „Comoara lui Dumnezeu sunt cei ce-L iubesc pe El.” 
Toţi cei ce ne aflăm în sfânta biserică suntem comoara lui Dum-
nezeu. N-are Dumnezeu nimic mai scump în Univers decât oa-
menii care-L iubesc, căci pentru noi, ca răscumpărare, ca să nu-Şi 
piardă comoara, L-a trimis pe Fiul Său Cel iubit, pe Mântuitorul 
nostru Iisus Hristos.  

Doamne, fă şi din mine o comoară sfântă şi ascunde-o în 
Rai! Dumnezeu să vă ascundă pe toţi în Rai, să faceţi parte din 
comoara iubirii lui Dumnezeu. Doamne, ascunde-ne pe toţi cei ce 
ne aflăm în sfânta biserică, ascunde-ne în Rai!  

Ca să devenim însă comoară sfântă a lui Dumnezeu, Mântu-
itorul îi spune dregătorului ce porunci ar trebui să împlinească: 
„Să nu săvârşeşti adulter, să nu ucizi, să nu furi, să nu dai mărturie 
mincinoasă şi să cinsteşti pe tatăl tău şi pe mama ta”. Dregătorul 
Îi răspunde Mântuitorului: „Toate le-am păzit din tinereţea mea!” 
Acum v-aş întreba care dintre noi, dintre cititorii acestor rânduri, 
I-am putea răspunde lui Hristos cum I-a răspuns dregătorul din 
Evanghelie. Cine ar putea să spună: „Eu am respectat toate aceste 
legi din tinereţea mea”?  

Să ne oprim la ultima: să-i iubeşti pe tatăl şi pe mama ta. 
Nici pe aceasta n-am îndeplinit-o întrutotul în viaţa mea, căci nu 
mereu i-am cinstit pe tatăl meu şi pe maica mea, aşa cum îmi cere 
Dumnezeu. De aceea, iată că trebuie să îndeplinim aceste legi, ca 
să devenim comoară a lui Dumnezeu aici, pe pământ, comoară pe 
care apoi s-o ascundă în Raiul bucuriei Sale. 

Autorul tabloului „Doamnă cu umbrelă de soare”, Claude 
Monet, este cunoscut drept pionierul impresionismului 

francez, un stil de artă care prezintă realitatea și viața obișnuită, printr-o 
tehnică expresivă și un joc de lumini și umbre. Picturile sale sunt printre 
cele mai scumpe și mai cunoscute din lume.  

În anul 2019, spre exemplu, un tablou al pictorului francez Claude 
Monet, scos la vânzare într-o licitație organizată de casa Sotheby’s  
la New York, a înregistrat un record de preț, fiind vorba de suma  
de 110.700.000 de dolari. Tabloul face parte dintr-o serie pictată în  
timpul iernii 1890-1891, în casa pictorului din Normandia. Azi, o  
plimbare prim parcul casei lui Monet din Giverny este sinonimă cu o 
experienţă senzorială, în care practic toate simţurile sunt răsfăţate cu 
superlative. 
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NITCHIDORF
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

Dănuț DRĂGHICI - Primar al comunei Nițchidorf

 Din albumul comunei

„În acest an, avem unul dintre cele mai mari proiecte pe care vrem să le desfășurăm!“

Întâlnirea primarilor din Arad, Caraş-Severin, Hunedoara şi Timiş mi-a oferit plăcutul prilej de a sta 
de vorbă cu o mare parte din cei peste 70 de primari prezenţi la întrunirea de început de an a Asociaţiei 

Primarilor din Banatul Istoric, admirabil pregătită de edilul comunei Şandra. Unul din aceşti edili este şi pri-
marul comunei Niţchidorf, cel mai tânăr primar membru al asociaţiei. Îi mulţumesc, şi pe această cale, pentru 
amabilitatea de a-mi acorda un interviu.  

jova. Aceste două localități au rețea de apă, dar nu au canalizare. Am 
obținuți 11 milioane de lei, adică peste 2 milioane de euro, finanțare 
prin Programul „Anghel Saligny”.  

Când începe proiectul, domnule primar?  
Activitățile propriu-zise au început, în sensul că suntem în faza 

desfășurării studiului de fezabilitate. După aceea predăm studiul de 
fezabilitate Ministerului Dezvoltării, pentru demararea următoarei 
etape, pentru implementarea proiectului tehnic și scoaterea la licitație 
a lucrării propriu-zise. Cu ajutorul lui Dumnezeu, sperăm să înceapă 
execuția în acest an.  

Concret!  
Concret, nu aș putea să vă spun când, fiindcă procedurile de 

achiziție și licitație, după cum bine se ştie, sunt destul de complicate 
și implică foarte mult timp.  

Vă întreb pentru cititorii din comuna dumneavoastră, pentru 
mai buna lor informare, ce înseamnă în mod concret acest proiect?  

Acest proiect va facilita gospodăriilor comunei posibilitatea de a 
fi branșate la rețeaua de canalizare. Astfel, toată apă de la bucătării și 
băi va fi deversată în canalizare și va ajunge la stația de tratare.  

Veți avea și stație de tratare a apelor uzate?  
Da, doar așa prevede proiectul: canalizare și stație de tratare. 

Proiectul va fi scos la licitație, se va executa de o firmă constructoare. 
Chiar am fost înștiințat că ni s-a aprobat cel de-al doilea proiect depus 
pe Planul Național de Redresare și Reziliență.  

Ştiu că sunteţi grăbit să vă reîntoarceţi în comuna dumnea-
voastră, dar v-aş ruga să-mi spuneţi, pe scurt, ceva şi despre acest 
proiect.  

 Este vorba despre un proiect privind pista destinată bicicliştilor, 
cu o lungime de 15 km, ce va trece prin Nițchidorf-Blajova și 
Nițchiforf-Otveşti. Mai mult, am mai semnat un proiect tot pe piste 
de biciclete de 1,5 km.  

Se cam adună kilometri buni!  
Da, în total, vom avem peste 16 km de piste de biciclete!  
Domnule primar, vă mulţumesc pentru amabilitate, rugân- 

du-vă să continuăm acest dialog cu un alt prilej.  
Cu multă plăcere!

Ne-am interesat pentru dumneavoastră  
Când a fost propus sistemul orei de vară  

Americanul Benjamin Franklin a sugerat, în 1784, această metodă, 
într-o satiră, în care menţiona că s-ar realiza o economie de 

lumânări prin folosirea luminii de dimineaţă a soarelui.  
Ideea folosirii orei de vară este atribuită însă neozeelandezului George 

Vernon Hudson, entomologul care a susţinut că ar avea nevoie de mai 
multă lumină pentru a studia insectele şi a venit cu această idee în 1895.  

Schimbarea orei a fost aplicată, pentru prima dată, în timpul Primului 
Război Mondial, în 1916, de câteva țări din Europa. Primii care au intro-
dus ora de vară au fost germanii, începând cu anul 1916 (între 30 aprilie 
— 1 octombrie).  

Rubrica adolescenţilor  
De ţinut minte!  

Nu o să te arate nimeni cu degetul dacă nu ai scris în viața ta o 
poezie de dragoste și că rimele nu îți vin în minte așa cum îi 

veneau lui Eminescu, dar cu siguranță cineva te va iubi și mai mult dacă 
îi vei strecura în buzunarul de la haină un bilețel cu o poezie de dragoste 
scrisă chiar și de altcineva.  

 Bucuria de a fi copil la Niţchidorf! 

Domnule primar, ne revedem la 
scurt timp de la încheierea întrunirii şi 
vă întreb: ca membru al Asociației Pri-
marilor din Banatul Istoric, cum vedeți 

această organizație a edililor, unică, de acest fel, în ţară?  
Doamnă Munteanu, fără îndoială pot spune că este o asociație fo-

arte necesară pentru administrațiile locale din Ţara Banatului. Şi tre-
buie să remarc faptul că prin mijlocirea Jurnalului Interregional „Ba-
natul”, acest minunat om, domnul Vasile Todi, reușește să reunească 
primarii din patru județe: Timiș, Arad, Caraș Severin și Hunedoara. 
Interesant mi se pare și faptul că toți sunt de diferite orientări politice, 
dar atunci când sunt împreună și discută despre marile probleme cu 
care se confruntă administrațiile locale, nimeni nu mai ține cont de 
interesele politice și cu toţii pun pe primul loc interesele cetățenilor 
și localităților.  

Se caută şi soluţii pentru a promova anumite proiecte?  
Desigur, căutăm soluții. Primarii se reunesc și pun la cale dife-

rite proiecte împreună. Învățam multe unii de la alții, lucruri benefice 
pentru comuna fiecăruia. Iar pe viitor, cu timp şi răbdare, tot în folo-
sul cetăţenilor pe care îi reprezentăm, vom desfășura și proiecte pe 
asociație.  

Succes!  
Vă mulţumesc!  
Sunteţi cel mai tânăr primar, după câte cunosc, membru al 

acestei instituţii!  
Nu v-aş putea confirma, am văzut primari care mie mi se par  

chiar mai tineri decât mine, cum este primarul de la Ghiroda, din 
judeţul Timiş, ori primarul comunei Burjuc din judeţul Hunedoara. 
Sunt foarte mulţi primari tineri şi acest fapt mă bucură pentru că 
reprezintă o garanţie pentru viitorul acestei asociaţii.  

Domnule primar Dănuț Ionel Drăghici, fiindcă suntem la în-
ceputul anului 2023, v-ați propus unele obiective să le puneți în 
practică în acest an?  

O, da! În acest an avem unul dintre cele mai mari proiecte pe 
care vrem să le desfășuram. Este vorba de implementarea canalizării 
în localitate cu stația de tratare a apelor uzate în Niţchidorf și Bla-
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 Pagină coordonată de prof. Andreea TEACĂ

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Restituiri făgeţene  

Alexandru Ioan Cuza la Coșava - 5 martie 1866
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

După abdicarea forțată din noaptea de 10 spre 11 februa-
rie 1866, Alexandru Ioan Cuza părăsește tronul și țara cu 

conștiința datoriei împlinite și cu speranța mărturisită, într-un viitor 
mai bun: „Să dea Dumnezeu să-i meargă țării mai bine fără mine, decât 
cu mine”. Avea 46 de ani și lăsa în inimile și în sufletele românilor o 
amintire frumoasă, un stat unit și în plin proces de reformare, o operă 
durabilă, intrată în patrimoniul națiunii române.  

Peste trei zile, prin pasul Predeal a luat lungul și definitivul 
drum al exilului. După un scurt popas la hanul „La cerbul de aur”, 
din Brașov, unde și-a așteptat familia și mica suită, a pornit spre 
Timișoara, fiind întâmpinat pretutindeni cu manifestații de simpatie. 

La 5 martie 1866 ajunge în Coșava, poposind pentru o noapte 
în „Casa Poștei”, fiind ospătat  
cu omenie de fostul magistru,  
Alexandru Levay.  

Potrivit tradiției, în seara 
zilei de 5 martie, după servirea 
mesei, domnul s-ar fi întreținut 
cu mai mulți localnici. Hanul 
avea o vechime de peste 100 de 
ani, „cu ziduri groase, încăperi 
multe şi spaţioase, o pivniţă 
mare, o scobitură cu un cui (în 
zid, la faţadă) în care se atârna un 
felinar, ce lumina noaptea la so-
sirea şi plecarea diligenţelor sau poştalioanelor. Sub han era o piv- 
niţă fabuloasă, care, din indiferenţa autorităţilor locale, a fost în-
fundată cu pământ în anul 1960, dar se mai păstrează o parte din gura 
de la intrare. După desfiinţarea Poştei, localul hanului a fost folosit 
ca Ocol Silvic, până la clădirea actualului local al Ocolului Silvic, în 
anul 1940.  

A doua zi pleacă spre Făget, ajungând spre seară la Lugoj, fiind 
găzduit la hotelul „Păunul de aur”. Deși era o zi ploioasă, „domnul 
Unirii” a fost „întâmpinat de o mulțime așa de mare de popor, încât 
abia putea străbate strada la hotel, unde mulți dintre fruntași l-au 

petrecut până în odăile destinate”, consemna repor-
terul „Gazetei Transilvaniei”. În 7 martie ajunge la 
Timișoara, fiind întâmpinat de Petru Cermena, care 
îndeplinea în acel timp funcția de „căpitan suprem 
al orașului”.  

Pe deplin conștient de semnificația eveni-
mentului și mândru ca orice bănățean, profesorul 
emerit Ion Enășescu, din Coșava, s-a zbătut ani de-a rândul pentru 
a marca acest eveniment. Cu sprijinul sătenilor, care, spre cinstea 
lor, au înțeles mesajul de suflet al marelui dascăl, cărturar și patriot 
deopotrivă, Ion Enășescu a reușit să realizeze, în anul 1960, o placă 
memorială cu inscriția: „Aici / a poposit Alexandru loan Cuza / alun-

gat din țara-i dragă / pribegind 
în lumea largă /-1866”. Dar , 
stupoare, autoritățile vremii ce-
și făceau un titlu de noblețe din 
glorificarea istoriei naționale 
au interzis montarea plăcii. 
Nici după 1989 nu s-a manifes-
tat un interes deosebit în acest 
sens, altele fiind preocupările 
autorităților, spre mâhnirea, 
mărturisită în toamna anului 
1998, de eminentul profesor, 
ajuns între timp la venerabila 

vârstă de 87 de ani. Din fercire, cu sprijinul direct al regretatului uni-
versitar Gheorghe Bogoievici, președinele Comisiei pentru cultură 
și învățământ al Consiliului Județean Timiș, Primăriei Curtea și a 
proprietarului clădirii, doamna Doina Popa, la 5 martie 1999, visul 
entuziastului profesor Enășescu a devenit realitate. Placa memorială, 
realizată în urmă cu 40 de ani a fost așezată spre vrednica amintire a 
„domnului Unirii”. 

Și, totuși, deși am trecut de nenumărate ori pe lângă placa 
memorială, nu am văzut niciodată vreun „patriot” să se oprească, să 
citească inscripția sau... să facă o poză sau un selfie!  

Tu tot mai trăieşti, bătrână mamă?
Ţie cu supunere mă-nchin!
Mica-ţi casă, seara de aramă,
Lumineze-o paşnic şi senin.
Mi se scrie că eşti tulburată,
Că ţi-i dor de mine ne-ncetat,
Că ades baţi drumul, supărată,
În paltonul vechi şi demodat.
În albastre seri ţi se năzare -
Gând pustiu, ce lacrimei dă val -
Că la crîşmă, într-o-ncăierare,
Mi s-a-nfipt în inimă-un pumnal.
Mamă, nu-i nimic! Delirul fură
Gândul tău, ducându-l spre prăpăd;
Nu-s beţiv chiar în aşa măsură,
Ca pierind, să nu te mai revăd.
Ca-n trecut mi-i inima duioasă,
Am un vis, un vis pe care-l storc:
Să mă smulg din dorul ce m-apasă
Şi la noi acasă să mă-ntorc.

Bijuteria lirică  Scrisoare mamei  
Serghei ESENIN

Eu voi reveni pe când răsfaţă,
Pomii-n floare, satul meu tăcut.
Dar să nu mă scoli de dimineaţă,
Cum opt ani în urmă ai făcut.
Nu trezi deşertăciunea crudă,
Nici regretul că mă risipesc.
Prea devreme, pierdere şi trudă,
Mi-a fost dat trăind să pătimesc.
Să mă rog tu nu-mi mai da poveţe!
Nu-i nevoie! Duse-s câte-au fost.
Numai tu-mi eşti reazem la tristeţe,
Numai tu dai vieţii mele rost.
Fie-ţi deci neliniştea uitată,
Nu-mi mai duce dorul ne-ncetat,
Nu mai bate drumul, supărată,
În paltonul vechi şi demodat.  

La începutul lunii februarie, elevii claselor profesionale 
din cadrul Liceului Tehnologic Făget au participat la 

activitatea denumită sugestiv „După muncă și răsplată”. Ca-
drele didactice implicate au organizat activitatea ca semn de 
recunoaștere pentru implicarea cu seriozitate a elevilor la Târgul  
de Crăciun al gospodăriilor montane Ghimeș - Făget.  Elevii au  
fost apreciați pentru îndemânarea cu care au realizat ornamente 
specifice, produse de patiserie și împodobirea originală a bradu-
lui de Crăciun. Pe plan cultural au prezentat unul din cele mai 
frumoase momente ale târgului „Jocul urșilor de la munte”. 

Rubrica școlii
După muncă și răsplată
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Două noi contracte de finanțare cu fonduri europene

În luna februarie, clasele conduse de doam-
nele învățătoare Mirela Asoltanei și Gabri-

ela Pîrîu au fost într-o vizită la Muzeul Presei și 
Casa Memorială „Petre Stoica”. Micuții de clasa 
a II-a au fost însoțiți și de doamna Tatiana Simin-
iuc. Aceștia au putut să se familiarizeze cu vizita  
într-un muzeu, aflând informații despre Petre Stoica,  
despre rolul ziarelor și revistelor și alte detalii de-
spre colecția muzeului presei. 

Primaria orașului Jimbolia organizează 
până în data de 7 aprilie 2023, pro-

gramul de curățenie de primăvară. În cadrul 
actiunii se colecteaza numai deșeuri vege-
tale rezultate din curățirea arborilor plantați 
pe aliniamentele stradale și a spațiilor verzi 
din jurul imobilelor. Cetățenii sunt rugați să 
depună în ordine, la marginea carosabilului, 
fără a împiedica circulația, deșeurile vegetate 
până cel târziu cu o zi înainte de ziua în care 
este programată colectarea în zonele și cartier-
ele în care locuiesc. 

În aceasta acțiune NU se colecteaza de- 
șeuri din amenajări interioare, curățirea pivni-
țelor și a podurilor (moloz, praf de cărbune, 
țigle, cărămizi, faianță și gresie sparte).

Programarea străzilor
08.03. - Str. Recoltei, str. Bucegi, str. S. Jager,  
              str. N. Bălcescu.
09.03. - Str. C. Coposu, str. C. Csekonics, str. E.  
           Teodoroiu, str. Spre Sud (între str. Re- 
              publicii și Spre Est).
10.03. - Str. Rapova, str. Gării, str. E. Gojdu,  
              str. C. Negruzzi, str. Bârzava.
13.03. - Str. Dr. Victor Babeș, str. Lorena.
14.03. - Str. T. Vladimirescu (între Republicii  
              și Spre Est).
15.03. - Str. Calea Timișorii, str. I. Slavici (în- 
             tre str. Republicii și Spre Est).
16.03. - Str. Spre Nord (între str. Republicii și  
        Spre Est), str. Spre Est, str. Drumul  
             Clarii, str. E. Bartzer.
17.03. - Str. I. Maniu, str. M. Eminescu, str.  
              Ștefan cel Mare.
20.03. - Str. Republicii.

Vizită la Muzeul Presei

Curățenia de primăvară
21.03. - Str. Spre Sud (între str. Spre Vest și  
       Republicii), str. Albinelor, str. Dr.  
              Karl Diel.
22.03. - Str. T. Vladimirescu (între str. Spre  
              Vest și Republicii), str. Gh. Doja.
23.03. - Str. I. Slavici (între str. Spre Vest și  
      Republicii), str. L. Rebreanu, str.  
             Timiș.
24.03. - Str. Spre Nord (între str. SpreVest și  
      Republicii), str. Spre Vest, str. C.  
             Brâncoveanu.
27.03. - Str. A. Iancu, str. P. Jung.
28.03. - Str. Cloșca, str. Crișan, str. E. Mur 
                 gu, str. I. I. de la Brad, str. G. Enescu
29.03. - Str. Mureș, str. Crișana, str. Horia,  
      str. A. Vlahuță, str. I. Vidu, str.  
              Carpați.
30.03. - Str. N. Grigorescu, str. Prieteniei, str.  
        J. Linster, str. Gh. Lazăr, str. B. P.  
             Hașdeu, str. B.Bartok.
31.03. - str. V. Alecsandri, str. Aleea Plopilor,  
          str. C. Porumbescu, str.M. Kogălni-     
             ceanu.
03.04. - Str. C. D. Gherea, str. S. Bărnuțiu,  
              str. A.I. Cuza.
04.04. - Str. Basarabia, str. Moș Ion Roată,  
              str. V. Lucaciu.
05.04. - Str. C. Mărășești, str. C. Moților.
06.04. - Str. A. Vlaicu, str. V. Tepeș, str. V.  
              Goldiș, str. P. Sandor.
07.04. - Str. Șt. O. losif, str. G. Coșbuc, str.  
               C. Kikindei, str. Banat, str. Cânepei,  
              str. Spre Lenauheim.

PRIMAR, 
Darius Adrian POSTELNICU

Casa de Cultură a orașului Jimbolia 
a găzduit prima întâlnire pentru 

consultarea populației cu privire la Planul 
de Acțiune pentru Patrimoniul Construit din 
oraș, care intră, astfel, în etapa participativă, 
de implicare a comunității locale în procesul 
decizional.

Realizat cu sprijinul ADR Vest (Agenția 
de Dezvoltare Regională Vest) și elabo-
rat de reprezentanții FAUT (Facultatea de 
Arhitectură și Urbanism din Timișoara),  
după o metodologie patentată de Institutul 
Patrimoniului din Bavaria, Planul de Ac- 
țiune pentru Patrimoniul Construit inven-
tariază valorile de patrimoniu din orașul 
Jimbolia și propune o strategie de protejare, 
conservare și punere în valoare a acestor 
obiective.

La începutul anului, domnul primar Darius Postelnicu a sem-
nat două contracte de finanțare cu fonduri europene prin 

PNRR. Prin proiectul „Dezvoltarea infrastructu-
rii de transport verde – Piste de biciclete în orașul 
Jimbolia”, cu o valoare totală de 17.281.138 
de lei, se vor realiza 14 km de piste de bici-
clete cu o lățime de minim 2,4 m, cu două sen- 
suri de circulație și se vor amplasa 6 stații de reîn- 
cărcare a mașinilor electrice, cu două puncte de 
reîncărcare per stație și o putere de peste 50kW.

Al doilea proiect, „Digitalizarea orașului 
Jimbolia, prin dezvoltarea infrastructurii TIC”, 
în valoare totală de 2.283.541 de lei, presupune 
achiziționarea unui sistem informatic integrat de management al 
activității Primăriei Jimbolia, echipamente pentru folosirea tehnolo-

Planul de Acțiune 
pentru Patrimoniul Construit

giilor informaționale și comunicaționale (TIC) și extinderea sistemu-
lui de supraveghere video în localitate. „Obiectivele acestei investiții 

sunt eficientizarea procesului de autorizare al 
construcțiilor, creșterea accesului digital la doc-
umentele de amenajare a teritoriului și de urba-
nism și sporirea transparenței prin actualizarea în 
timp real a informațiilor privind mediul construit. 
Implementarea acestor proiecte vine ca răspuns 
la preocuparea permanentă a autorităților locale 
de a asigura furnizarea unor servicii administra-
tive mai eficiente pentru cetățeni și de a extinde 
infrastructura velo, care va contribui, astfel, la 
dezvoltarea durabilă, reducerea consumului de 

combustibili fosili și reducerea nivelului de dioxid de carbon eliberat 
în atmosferă”, a precizat domnul primar Darius-Adrian Postelnicu.
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Prof. Sergiu Ovidiu PÎRVAN - Director al Școlii Gimnaziale Vermeș

Din albumul comunei

„Primăria, prin Consiliul Local Vermeș, ne-a acordat deja finanțare 
și pentru iarna lui 2024-2025!“

În luna martie, Vermeşul seamănă cu un coş cu flori. Aerul, înţesat de aromele emanate de primele flori, 
aţâţă şi îmbată cu adieri mângâietoare. În curând, rândunelele vor zbura vesele sub azurul palid, curat 

al cerului, pătrunzând ca nişte gloanţe printre pomii înfloriţi, repezindu-se în şurile goale şi uitându-se prin fe-
restrele caselor, îşi vor alege locurile pentru cuiburi. Copiii se vor bucura. Şi chiar despre ei şi pentru ei, am stat 
de vorbă, în această lună, cu directorul şcolii din comuna lor.  

Domnule profesor, aş dori să încep 
acest dialog cu dumneavoastră cu o în-

trebare oarecum incomodă, sunteţi de acord?  
Desigur!  
Care credeți că mai este rolul școlii în ziua de azi, dat fiind că 

pentru mulți elevi a copia sau a chiuli de la ore sau a bea în baruri 
înseamnă o mândrie, o laudă extraordinară?  

Ei, din păcate, rolul și munca profesorului sunt tot mai dificile în 
ziua de azi. De aceea, dascălul este obligat să se adapteze permanent, 
să aducă strategii și proiecte noi de educație, dar nu prea are sprijinul 
necesar. E cam singur. E foarte greu. Mediul social este copleșitor 
pentru viața elevilor, este un mod de viață și de gândire. De acolo 
elevii iau modele de viață de multe ori copleșitor de negative pentru 
spiritul lor fragil, care nu pot fi combătute dacă școală și familia nu 
au instrumentele necesare.  

Şi în această situaţie?  
În această conjunctură dificilă, școala și profesorii trebuie să 

găsească metode eficiente de a le identifica și combate, să arate ele-
vilor calea normală către un viitor care să îi avantajeze, nu să îi „în-
groape”.  Evident că nu toți elevii dintr-o clasă vor ajunge medici, 
ingineri, profesori sau ofițeri,  dar școala trebuie să le arate drumul 
cum pot accesa asemenea idealuri înalte. Totuși, la şcoala noastră 
din comuna Vermeș, avem mari succese cu elevii și mulți reuşesc să 
acceadă niveluri înalte din punct de vedere profesional.  

Care credeți că sunt problemele actuale ale școlii românești, 
care trebuie să fie rezolvate cât mai repede de guvern?  

Cred că, în primul rând, trebuie schimbată din temelii legislația, 
pentru a se oferi profesorilor o autoritate reală și respectul cuvenit. 
Pe locul doi este problema finanțării deficitare a școlii, care trebuie 
rezolvată urgent. Nu e o chestiune care poate fi amânată, ca și prima 
problemă prezentată, pentru ca școala să își recâștige autoritatea 
firească în fața elevilor și a societății. Nu se mai poate așa!  

Profeţii de azi  

Preşedintele Klaus Iohannis a transmis un mesaj la un an de 
când Rusia a atacat Ucraina: „Acum exact un an, am văzut 

cum prezentul şi viitorul nostru se pot schimba într-o clipă“. Peste încă 
un an, zic şi eu, Iohannis va fi schimbat şi tot într-o clipă... uitat. Ce-ţi 
e şi cu părelnicii ăştia!  

l  
„Nu văd cum secolul 21 va fi secolul Chinei”. Premierul olan-

dez Rutte laudă „rolul măreţ” al SUA după ce Biden a susţinut con-
trolul asupra industriei cipurilor, ceea ce ar putea diminua dependenţa  
occidentului faţă de China. Va muri şi va vedea!  

l   
BNR avertizează că inflaţia încă ridicată şi dobânzile mari vor de-

termina decelerarea puternică a consumului românilor în anul 2023. 
Chiar şi la „Cabernet de Isărescu”, domnule guvernator?  

l   
Preşedintele Ucrainei, Volodimir Zelenski, a declarat recent că, 

în ciuda tuturor greutăţilor suferite de ucraineni în 
cele 12 luni de conflict, 2023 va fi anul victoriei 
Ucrainei asupra Rusiei. Vă amintiţi zicala cu „vrabia 
şi mălaiul”? Volodimire, Volodimire...                                                                                      

Tândală  

Domnul Ion Iacob Damian, vicepreşedinte de Caraş-Severin al 
Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric şi primar al comunei Vermeş, a 
fost prezent la întâlnirea membrilor asociaţiei, care a avut loc în localitatea 
Uihei, comuna Şandra din judeţul Timiş. În fotografie, alături de domnul 
viceprimar, de domnul secretar al comunei Vermeş şi de Preşedintele Uni-
unii Jurnaliştilor din Banatul istoric, domnul Vasile Todi. 

Avem, înţeleg, o legislaţie deficitară.  
Doamnă profesor Camelia Fogaş, eu aş spune că legislația este 

lacunară,  incompletă şi ineficientă. De cele mai multe ori, lasă loc de 
interpretare. Școala, după cum bine ştiţi, nu mai poate să își arate au-
toritatea în fața elevilor, care fac mari probleme profesorilor și între-
gii unități școlare. E o altă mare problemă a sistemului de învățământ. 
În afara scăderii notei la purtare, pe care un elev cu probleme de  
comportament nu o conștientizează, nu prea poți să îi faci nimic. Nu 
sunt adeptul violenței, dar autoritatea profesorilor este la pământ,  
iar așa o școală nu prea poate funcționa normal. Nu se poate ca un  
profesor să fie înjurat de elevi și chiar violentat și școala să nu aibă 
autoritatea să facă mai nimic. Pasul următor este ca profesorii să 
fie luați la bătaie de elevi și să nu se întâmple nimic. Elevul să nu 
pățească nimic.  

În această situație, ce credeți, totuşi, că ar trebui făcut?  
Doamnă Camelia, profesorul trebuie să aibă un rol principal, 

dacă nu cel mai important pentru elevii de clasa a opta, să îi ajute 
chiar în alegerea carierei. Pe baza recomandărilor școlare, absolven-
tul să fie ajutat în alegerea profesiei. Ai fost bun pe real, poți urma 
un liceu teoretic de informatică-matematică. Ai fost bun la sport, ai 
calități pentru o carieră sportivă, atunci trebuie îndrumat elevul către 
liceu cu profil sportiv. Din păcate, la noi numai consultativ este rolul 
profesorului. Repet, până nu se oferă autoritate mai mare profesoru-
lui și diriginților școlii, în general, să știți că nu vom evolua prea mult 
și nici cât ar trebui.  

Cum aţi rezolvat necesarul de combustibil pentru această iarnă 
care sper că se află la sfârşitul ei?  

Dacă vă spun că Primăria prin Consiliul Local Vermeș ne-a acor-
dat deja finanțare şi pentru iarna lui 2024- 2025, cred că v-am con-
vins că avem o relaţie excelentă!  

Domnule director, vă mulţumesc pentru această întrevedere!  
Şi eu vă mulţumesc!  
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Transparență administrativă

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină realizată de prof. Rodica DOBRA

Din albumul comunei Coșteiu

„Un astfel de spectacol trebuie să rămână dincolo de memoria spectatorilor 
arhivat în colecții!“

Luna trecută, primarul comunei Coşteiu, domnul Petru Carebia, a 
fost primit de Preafericitul Patriarh al României, Daniel Ciobotea. Rea-
mintim cititorilor noştri că Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române este 
liderul spiritual al tuturor creştinilor ortodocşi din România, primul între 
egali faţă de ceilalţi mitropoliţi. Patriarhul României este, de asemenea, şi 
Arhiepiscop al Bucureştilor, Mitropolit al Munteniei şi Dobrogei şi Loc- 
ţiitor al Tronului Cezareei Capadociei. În imagine, edilul comunei Coşteiu,  
alături de alţi colegi şi de Preaonoratul Părinte Cinca din Hezeriş. 

u Proiect de hotărâre nr. 14 din 01.02.2023 privind trecerea unor 
imobile în domeniul privat al comunei Coșteiu. u Proiect de hotărâre 
nr. 15 din 01.02.2023 privind aprobarea vânzării fără licitație publică 
(directă) a terenului intravilan înscris în C.F. nr. 414086 Coșteiu, loc. 
Coșteiu, nr. CAD 414086, în suprafață de 517 mp aflat în proprietatea pri- 
vată a comunei Coșteiu cu exercitarea dreptului de preemțiune. u Pro-
iect de hotărâre nr. 16 din 03.02.2023 privind aprobarea Agendei Cul-
turale a comunei Coșteiu, jud. Timiș pentru anul 2023. u Proiect de 
hotărâre nr. 17 din 17.02.2023 privind aprobarea documentației tehni-
ce de dezlipire a imobilului înscris în C.F. nr. 415650 Coșteiu, nr. Cad 
415650 loc. Coșteiu, jud. Timiș. u Proiect de hotărâre nr. 18 din 
17.02.2023 privind inventarierea anuală a elementelor de activ și pasiv 
care aparțin domeniului public de interes local și domeniului privat al 
comunei Coșteiu, administrate de Consiliul Local al comunei Coșteiu la  
data de 30.12.2022. u Proiect de hotărâre nr. 19 din 17.02.2023 pri-
vind casarea anuală a elementelor de activ și pasiv care aparțin domeni-
ului public de interes local și domeniului privat al comunei Coșteiu, ad-
ministrate de Consiliul Local al comunei Coșteiu la data de 30.12.2022.  
u Proiect de hotărâre nr. 20 din 17.02.2023 privind programul anual al 
achizițiilor publice de lucrări și servicii al comunei Coșteiu pe anul 2023. 
u Proiect de hotărâre nr. 21 din 17.02.2023 privind aprobarea contului 
de închidere a exercițiului bugetar pentru anul 2022 al comunei Coşteiu.

În ziua de 5 martie, duminică, la ora 16, 
Consiliul Local şi Primăria comunei 

Coşteiu au „girat” o excepţională sărbătoare 
a spiritului dedicată femeii. Este vorba de 
spectacolul sugestiv intitulat „Concert Ziua 
Femeii «Cu tine încă 2000 de ani»”, ce a avut 
loc în sala mare a Căminului Cultural din 
Coșteiu. Alături de tinerii componenţi ai cu-
noscutului Ansamblu „Florile Stăvilarului”,  
având ca îndrumător pe doamna prof. Lili 
Carebia, au urcat pe scenă şi doi trubaduri de 
legendă:  Marius Baţu şi Vasile Gondoci. „Un 
astfel de spectacol trebuie să rămână dincolo 
de memoria spectatorilor arhivat în colecţii”, 
ne-a spus la finalul manifestării edilul comu-
nei, domnul Petru Carebia. Este exact ceea 
ce facem, publicând aceste imagini menite 
să readucă aminte tinerilor de azi, aflaţi pe 
scenă, la vârsta frumoasă a senectuţii.

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu



7

VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ioan Cristian CARDAȘ - Primar al comunei Victor Vlad Delamarina

Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

„Oameni gospodari, pe care mereu i-a avut comuna noastră!“

Înainte de a începe şedinţa membrilor Asociaţiei Primarilor din 
Banatul Istoric, solicitând domnului primar un scurt interviu, 

şi domnia sa acceptând cu amabilitate, până la răgazul îngăduit de 
pauză, m-am gândit la comuna domniei sale. O comună frumoasă, 
purtând numele unui important poet dialectal, nu, nu am greşit, se 
poate vorbi de un dialect bănăţean, o comună în care vara iarba creşte 
bogată, ca un covor catifelat, iar grânele, că tot este agronom domnul 
primar, grânele care dau în spic se iau la întrecere cu vântul, căţărân- 
du-se spre soare. La Victor Vlad Delamarina  
am admirat într-un an cea mai romantică pere-
che de berze clămpănind prin luncile joase prin-
tre gălbeneii înfloriţi. Veniţi primăvara în această 
comună şi veţi trăi din plin bucuria renaşterii! 
Aş mai fi visat, dar prezenţa domnului primar 
în uşa sălii, m-a readus cu picioarele pe pământ. 

„Doamnă Florentina, mi-a spus dânsul 
grăbit, vă rog să fiţi de acord să reprogramăm in-
terviul nostru pentru o viitoare înâlnire, din pric-
ina faptului că pauza este de numai cinci minute, 
rugându-vă, dacă se poate, ca în spaţiul destinat dialogului cu mine, 
să prezentaţi consătenilor mei prezenţa comunei noastre la „Muzeul 
Satului Bănăţean”, sub forma frumoasă a unei case din localitatea 
noastră, Visag. Cred că, astfel, vom stârni atât interesul cititorilor 
Jurnalului Interregional „Banatul” pentru comuna noastră, cât şi a 
tinerilor din comună de a vizita această gospodărie, care aminteşte 
de oamenii de odinioară, oameni gospodari, pe care mereu i-a avut 
comuna noastră.” Aşadar, am pornit la drum...  

Datată de la sfârşitul secolului al XIX-lea, casa  făcea parte  
din gospodăria agro-pastorală a unui ţăran înstărit din Visag, zona 
etnografică Lugoj, gospodăria având un amplasament tradiţional, în 
careu deschis spre uliţă. 

Casa prezintă trei încăperi, camera, tinda şi cămara şi este 
construită din bârne de lemn, pereţii fiind lipiţi cu pământ şi daţi 
cu var, atât în interior, cât şi în exterior. Prispa este parţială, fiind  
dezvoltată de-a lungul tindei și cămării. Stâlpii  de susţinere ai pris-

pei sunt din  lemn  şi decoraţi prin cioplire, la fel 
ca şi frontoanele sau poarta. Acoperişul este în 
două ape cu învelitoare din ţiglă. Podeaua este 
din pământ bătut. 

Gospodăria mai cuprindea o seamă de 
construcţii anexe din lemn, pe lângă casa de lo-
cuit: grajdul, şopronul pentru unelte agricole cu 
un spaţiu inclus, coteţul, separat un hambar de 
grâu, un hambar pentru porumb şi o oloiniţă pen-
tru extragerea uleiului din seminţe de dovleac.  
Acestea  au fost  distruse în timpul unei furtuni 

şi s-au degradat în perioada în care muzeul în aer liber a fost trecut în 
conservare în 1986 şi  închis pentru publicul vizitator, pe o perioadă 
de 9 ani, ca urmare a unui decret prezidenţial din epoca comunistă, 
decizia având urmări nefaste asupra unei părţi a patrimoniului înles-
nind acţiunea mai multor factori de degradare. Casa a fost supusă  
mai multor reparaţii şi recuperată doar ea, deocamdată.  

Construcţia gospodăriei din satul Visag, comuna Victor Vlad 
Delamatina, a fost achiziţionată de muzeu în anul 1976. 

Rubrica şcolii  
Elevii ne întreabă, noi răspundem  

Domnişoara Cristina Sârbu, din comuna Victor Vlad Delamarina, 
ne întreabă cum este corect „a avut loc un incendiu la coafor 

sau a avut loc un incendiu într-un salon de coafură? Domnişoară Sârbu, 
se ştie că termenul „coafor” s-a încetăţenit de 
multă vreme printre vorbitori şi cu sensul de „sa-
lon de coafură”. În ultimul timp, chiar şi în mass 
media, cuvântul este folosit cu acelaşi înţeles. 
O explicaţie ar putea fi aceea că primul sens al 
termenului s-a pierdut în timp, din cauză că me-

seria de „coafor” nu mai este (sau e prea puţin) practicată de bărbaţi, 
sofisticatul englezism „hair stylist” înlocuind din ce în ce mai mult „ba-
nalul” termen ce desemnează „un lucrător specializat în aranjarea coafu-
rii”. În ziarele actuale, fie ele online sau scrise, nu se face nicio diferenţă 
între cele două noțiuni. Cert este că şi lingviştii au în această privinţă 
păreri diferite. Dovadă că termenul „coafor” apare cu două sensuri, acela 
de „bărbat care coafează – plural coafori, cât şi „salon de coafură /atelier 
unde se aranjează părul – plural coaforuri”.  

Nu aceeaşi părere este împărtăşită de unii lingvişti, care acceptă 
doar înţelesul de „bărbat (sau lucrător) specializat în meseria de a co-
afa, în pieptănarea sau aranjarea coafurii”, excluzând sensul de „salon 
de coafură”. De asemenea, în Dicţionarul Ortografic, Ortoepic şi Mor-
fologic al Limbii Române (DOOM), Bucureşti, 2005, instrumentul de 
referinţă în materie de corectitudine a limbii române, termenul apare cu 
variantele de plural coafor/coafori; coafeză /coafeze, nu şi coaforuri.  

Întrucât cuvântul provine din franţuzescul „coiffeur”, unde are 
înţelesul de „persoană care coafează”, este indicat ca, atunci când e vorba 
(strict) de „locul unde se aranjează părul”, cum e cazul şi în titlul apărut 
în ziarele naţionale, să se folosească construcţia „salon de coafură”.  

Aşadar, expresii ca „merg la coafor” nu pot fi considerate improprii 
atâta vreme cât se poate înţelege că te duci la persoana care urmează 
să-ţi aranjeze părul. Dar, atunci când termenul se referă strict la spaţiu, e 
indicat să spunem /scriem corect „a avut loc un incendiu într-un salon de 
coafură” sau „atac armat la un salon de coafură”.  

Omagierea poetului dialectal Victor Vlad Delamarina la 
152 de ani de la naștere.  

Din albumul primăriei

Rubrica medicului de familie  
Ce determină hernia de disc lombară?  

Hernia de disc este o afecțiune a coloanei vertebrale 
și poate fi întâlnită în mai multe zone. Hernia de disc 

lombară reprezintă cea mai frecventă cauză a durerilor de spate sau 
a durerilor de picioare. La copii, discurile intervertebrale prezintă 
un conținut ridicat de apă, ce le asigură flexibilitate. În timpul pro-
ceselor de creștere și maturizare, discurile încep să se usuce, din 
această cauză inelul exterior devine mai fragil și mai vulnerabil la 
crăpare sau rupere. Factorii principali care influențează riscul de a 
dezvolta hernie lombară sunt reprezentați de: u vârstă: statisticile 
au arătat că hernia de disc lombară apare cu precădere între 35 și 
50 de ani; u gen: bărbații prezintă risc dublu de dezvolta hernie 
de disc lombară față de femei; u muncă solicitantă din punct de 
vedere fizic; u obezitate, fumat sau alte obiceiuri ce influenţează 
negativ sănătatea generală; u predispoziția genetică.
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LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

În luna februarie 2023 a avut loc o întâlnire a delegației din co-
muna Lenauheim și partenerii din Žagubica - Serbia, în cadrul 

proiectului „Reabilitarea şi modernizarea sistemului de iluminat pu-
blic în Lenauheim şi Žagubica”.  

Proiectul îşi propune să crească gradul de confort şi, implicit, 
calitatea vieţii cetăţenilor, reducerea consumului de energie şi a emi-
siilor de CO2, precum şi reducerea costurilor cu iluminatul public, 
prin modernizarea, îmbunătăţirea şi extinderea iluminatului public. 
Finanțarea este asigurată prin  intermediul Programului Interreg-IPA 
de Cooperare Transfrontalieră România-Serbia.

Lucrările efective de înlocuire a lămpilor și realizare a sistemului 
de telegestiune vor începe în cursul lunii martie.

„Mă aflu astăzi, alături de o delegație din partea Primăriei 

Dispensar și farmacie în Bulgăruș

Noul sediu pentru dispensar și farmacie, destinat cetățenilor din 
Bulgăruș, se apropie de finalizare.

Așa cum vedeți din imagini, spațiul arată mult mai bine, a fost introdusă 
apa, a fost refăcută instalația electrică, a fost introdusă încălzirea centralizată, 
s-a montat gresie pe pardoseală și au fost amenajate grupuri sanitare pentru 
cetățeni și medici. Clădirea fostei primării din Bulgăruș este una dintre cele 
mai solide din localitate, iar poziționarea centrală constituie două din argumen-
tele pentru care a fost ales acest spațiu pentru amenajare, în care va funcționa 
dispensarul medical. Tot aici este pregătit un spațiu pentru a găzdui o farmacie, 
alături de biroul local de taxe și impozite.

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Cazierul judiciar

Începând de la 1 februarie 2023 Cazierul Judiciar poate fi obținut on-
line, prin platformele ghișeul.ro și hub.mai.ro. 

Debirocratizarea, digitalizarea și simplificarea relației stat-cetățean sunt 
priorități pentru PNL. Ministerul Afacerilor Interne și Ministerul Cercetării, 
Inovării și Digitalizării, ambele conduse de PNL, au lansat un proiect pilot 
prin care românii nu vor mai fi nevoiți să facă drumuri la secția de poliție și 
pot obține cazierul în formă electronică, chiar de acasă. Valabilitatea certifi-
catului emis este de 6 luni de la data eliberării. 

Comuna Lenauheim în parteneriat cu localitatea Žagubica - Serbia

Lenauheim și copii de la Școala Gimnazială Lenauheim, la Žagubica, 
în Serbia, într-o vizită la partenerul din proiectul de modernizare a 
iluminatului public.

Am fost primiți de vicepreședintele Predrag Ivcovici și echipa 
din primărie, care se ocupă de proiectul de modernizare a iluminatu-
lui public.

În cadrul proiectului, pe lângă schimbarea lămpilor, sunt 
prevăzute și două vizite reciproce pentru cunoașterea partenerilor“, a 
declarat domnul primar Ilie Suciu.
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Din albumul comunei Topolovățu Mare

TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină realizată de prof. Alina Simona GRAD

„Când eu am ajuns primar, nu erau asfaltate străzile în comună!“

Domnule primar, cea mai recentă 
întrunire a Asociaţiei Primarilor din 
Banatul Istoric a avut loc sub bagheta 

dumneavoastră, ca să spun aşa.  
Da, este adevărat, întâlnirea din decembrie a fost organizată chiar 

de mine și a avut loc într-o locaţie frumoasă, numită „Hanul Moara” 
dintr-o comună învecinată. Împreună cu domnul Todi, căruia mereu 
îi sunt alături şi cu ajutorul primarilor din zona de vest, am reuşit 
să facem, cred eu, din întrunirea primarilor din patru judeţe, o reală 
sărbătoare a prieteniei, lăsând la o parte orice apartenenţă politică.  

Sunteţi vicepreşedintele de Timiş al Asociaţiei Primarilor din 
Banatul Istoric şi mă surprinde plăcut faptul că aveţi, în cadrul 
acestor întâlniri, şi momente de suflet, graţie talentului artistic al 
multor edili.  

Da, avem primari foarte talentați care cântă și recită sau chiar 
scriu versuri. Şi când mă gândesc la poezie, trebuie să rostesc numele 
domnului Ioan Vodicean, primarul comunei Săvârșin, un excelent 
poet în dulcele grai bănăţean, autor al mai multor volume de versuri.  

Domnule primar, aţi venit în fruntea administraţiei comunei 
Topolovăţu Mare de la catedră.  

Aşa este, eu am fost profesor și director al școlii din Topolovățu 
Mare și din Iosifalău aproape 20 de ani.  

Domnule primar Doța, înseamnă că de aceea vă ies așa bine 
proiectele, știți cum merge treaba în localitate!  

Se poate spune şi aşa! Dar este bine să reţineţi că eu, datorită 
acelor ani în care m-am aflat la conducerea învăţământului comunal, 
nu am pornit de la zero în activitatea de primar. Am venit la primărie 
cu o experiență administrativă foarte mare chiar în comună. Acesta 
este, cred eu, atuul meu, de aceea îmi ies bine treburile.  

Pentru viitorul apropiat, înţelegând prin „apropiat“ luna mar-
tie, ce proiecte aveţi?  

Prof. Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

Dacă am privi copiii ca pe nişte stele, putem spune că, până a fi primar, pe sub mâna profesorului Ovidiu 
Doţa au curs pâraie de stele. Prunci minunaţi, elevi cărora el, dascălul lor, le-a pus câte un zbenghi 

de fosfor pe frunte. Poate şi datorită acelor ani petrecuţi în mijlocul adolescenţilor, domnul profesor are azi ca 
primar numai ceasuri proaspete şi pline de rouă. E asemeni pâlcului de plopi tineri în mijlocul căruia a trăit, 
după cum am înţeles, cei mai frumoşi ani.  

Am patru proiecte, pe care le-am depus în august 2022 și le voi da  
în martie. Unul dintre aceste proiecte este axat pe extinderea ilumi-
natului public. Vom beneficia și de fonduri pentru amenajarea infra-
structurii de transport verde, pentru construirea de piste de biciclete.  

Aveți proiecte foarte importante pe care le desfășurați şi în 
2023. Există un secret al succesului în abţinerea fondurilor nece-
sare proiectelor?  

Nu, nu există secrete în acest domeniu, dar trebuie să spun că, 
de când am devenit primar, mi-am format o echipă de profesioniști 
de la Timișoara. Ei au o expertiză extraordinară pe fonduri europene, 
sunt foarte buni cunoscători ai domeniului și au procent 100% de 
absorbție în toate proiectele pe care le-au făcut.  

Plătiţi atunci când depuneţi proiectul?  
Nu, interesant este faptul că nu trebuie să le plătești atunci când 

depui proiectul. Eu le dau banii după ce semnez contractul și au și 
comision de succes. Atunci și ei sunt interesați să facă cât mai bine un 
proiect. Sunt multe firme care îți pun proiectul în brațe, îți iau banul și 
atât. Nu le interesează rezultatele. Ceea ce e o procedură total greșită, 
fiindcă primăriile pierd în mod inutil. Această echipă cu care lucrez 
eu este extraordinară, de aceea am recomandat-o și altor primari. Cu 
ei ai succes întotdeauna.  

Ştiu că unul dintre proiecte este pe modernizarea străzilor în 
comuna Topolovățul Mare. Ce înseamnă asta?  

Doamnă, în anul 2016, când eu am ajuns primar, nu erau asfal-
tate străzile în comună, în afară de drumul european și cel județean, 
un drum de acces și în Șuștra câteva străzi. Nu erau artere asfaltate 
nici în Iosifalău, nici în Topolovăț. Ei, bine, până acum, am reușit să 
asfaltez 21,8 km, un drum comunal, inclusiv în localitate. Iosifalău 
este cu străzi asfaltate în totalitate, în Topolovăț 4,1 km, iar la Șuștra 
2,4 km. La Topolovățu Mic este asfalt până la mijlocul satului. 

(va urma) 

Pentru tine, primăvară… 
Otilia Cazimir

Şiruri negre de cocoare,
Ploi călduţe şi uşoare,
Fir de ghiocel plăpând,
Cântec îngânat în gând,
Sărbătoare…

Zumzet viu prin zarzări. Oare
Cântă florile la soare?
Că pe crengi de floare pline
Nu ştii: flori sunt ori albine?
Pentru cine?…

Pentru tine, primăvară,
Care-aduci belşug în ţară,
Care vii
Peste câmpii,
Cu bănuţi de păpădii
Şi cu cântec de copii!

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Cum poți obține pensia pe card

În urma convenţiilor încheiate de 
Casa Naţională de Pensii Publice 

(CNPP), plata pensiei se poate efectua 
prin mandat poştal, cont curent sau cont 
de card. Contul se poate deschide fie 
pe numele beneficiarului pensiei, fie la 
cerere, pe numele reprezentantului le-
gal, care va trebui să prezinte procură 
specială, conform legii. Aceștia ar trebui 
să meargă la bancă să se intereseze cum 
își pot deschide un cont bancar, în general 
fiind vorba de cartea de identitate și ul-
timul talon de pensie. După deschiderea 
contului, pensionarii trebuie să meargă la 
casa judeţeană de pensii de care aparţin şi 
să completeze o cerere de virare a pensiei 
în contul de card. Vor avea nevoie de un 
extras de cont în care să fie vizibil contul 
IBAN, o copie a talonului de pensie și o 
copie a actului de identitate. Deşi pensia 
va fi virată în contul de card, talonul de 
pensie va fi trimis în continuare prin in-
termediul Poştei Române. 

Poezii pentru cei mici

O amintire de povestit nepoţilor, astfel şi-ar putea numi 
domnul profesor Ovidiu Doţa poza de mai sus, prilejuită de pri-
mirea la Palatul Patriarhiei Române de către Preafericitul Patri-
arh Daniel Ciobotea, născut la data de 22 iulie 1951, din părinţii 
Alexe şi Stela Ciobotea, în satul Dobreşti, comuna Bara, judeţul 
Timiş. „A fost, ne-a mărturisit domnul primar Ovidiu Doţa, o 
cinste pe care eu, personal, nu o voi putea uita niciodată!”  
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Ioan HERBEI - Primar al comunei Moneasa

MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Asociația Primarilor din Banatul Istoric este o asociație foarte necesară pentru activitatea 
administrațiilor locale, mai ales că s-au înscris primari din patru județe: Timiș, Arad,  

Caraș-Severin și Hunedoara“!“

Cu domnul primar Ioan Herbei, întâlnindu-mă la şedinţa Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, desfăşurată 
în frumoasa sală a Căminului Cultural din Uihei, comuna Şandra din judeţul Timiş, am început un dialog 

pe care l-am continuat chiar în comuna sa. 

Pagină coordonată de Carmen Elena APOSTOL

Domnul primar, bine v-am găsit!  
Bine aţi venit, doamnă Carmen!  
Domnule primar, așadar, sunteți pe 

drumul modernizării! Şi, spun asta cu gândul la aceste proiecte 
revoluționare, adaptate pe noile cerințe ale Uniunii Europene, de-
spre care am aflat la trecuta noastră întrevedere.  

Doamnă Carmen, nimeni nu mai poate sta pe loc. Chiar dacă 
suntem o comună micuță așa cum este Moneasa, trebuie să ne moder-
nizăm,  să fim în pas cu cerințele Uniunii Europene. De asemenea, am 
luat de la statul român 24,3 ha de pământ, din vecinătatea primăriei, 
care a fost încadrat în teren neproductiv, pentru a desfășura niște 
proiecte şi acolo.  

Ştiu că aveţi în plan şi construirea a ceea ce se va chema 
„Aventura Parc”.  

Ei, aici este o problemă, noi am vrut să construim Aventura 
Parc, dar nu s-au aprobat unele construcții de la mediu, fiind o zonă 
protejată „Natura 2000”. Asta s-a întâmplat în urmă cu câțiva ani, dar 
acuma am revenit cu adrese și am reușit să obținem aprobarea de la 
mediu. Ne vor da drumul, să putem dezvolta la Moneasa proiectul 
„Aventura Parc”, acolo. Am împărțit zona în trei parcele. Una va fi 
pentru „Aventura Parc”, una pentru un centru SPA, iar a treia zonă 
pentru case de vacanță, pentru cei care vor să cumpere teren acolo și 
să își construiască o casă de vacanță.  

Excelent! Acestea sunt planurile pe 2023?  
Da, acestea sunt câteva obiective de viitor, pe care vrem să le 

demarăm, începând cu acest an, 2023. De asemenea, vrem să refacem 

pârtia de schi, fiindcă de câțiva ani nu mai e funcțională. Din păcate, 
o parte este ocupată cu construcții. Eu am început acea amenajare în 
2019, dar am avut unele probleme și nu am reușit să o duc la fina-
lizare. Nu vreau să vin cu amănunte despre acele probleme, dar acu-
ma sper să reușesc să reîncep amenajarea acestei pârtii, fiindcă este 
mare nevoie de ea. Stațiunea Moneasa are mare nevoie de asemenea 
pârtie de schi. Eu am încercat să nivelez terenul, să o amenajez, dar 
atunci, în 2019, totul s-a blocat.   

Domnule primar, sunteţi membru fondator al Asociaţiei Pri- 
marilor din Banatul Istoric, instituţie care, din câte se vede, func-
ționează foarte bine. Aveți ceva obiective cu această asociație?  

„Asociaţia Primarilor din Banatul Istoric” este o asociație  
foarte necesară pentru activitatea administrațiilor locale, iar dom- 
nul Todi Vasile ajută foarte mult. Domnul primar Sorin Munteanu, 
din Buziaș, este președintele asociaţiei și coordonează foarte bine 
această organizație, alături de domnul Vasile Todi. Eu m-am înscris 
printre primii în această asociație, fiind, cum spuneaţi, unul din  
membrii fondatori și, întradevăr, treaba merge foarte bine. Am  
fost a opta comună care s-a înscris! Deci, eu sunt acolo de la în- 
ceput. Următoarea întâlnire a membrilor  „Asociaţiei Primarilor din 
Banatul Istoric” în a doua jumătate a lunii mai, cel mai sigur va avea 
loc la Moneasa. Este foarte utilă această asociație, mai ales că s-au 
înscris primari din patru județe: Timiș, Arad, Caraș-Severin și Hune-
doara.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru acest dialog!  
Şi eu vă mulţumesc!  

Vești bune!
Fonduri europene 

prin PNRR

S-a semnat la Ministerul 
Dezvoltării Lucrărilor 

Publice și Administrației, con- 
tractul de finanțare în cadrul 
PNRR a proiectului de inves-
tiție ,,Lucrări de reabilitare în 
vederea creșterii eficienței ener- 
getice - Școala Gimnazială 
Gheorghe Groza Moneasa, co-
muna Moneasa, județul Arad“, 
în valoare de 1.794.953,77 lei.
      Primar, Ioan Nuțu Herbei

Femeia 
pasăre trebuia să fie, 

să zboare 
în preajma lui Dumnezeu.

Dar Dumnezeu 
aripi nu-i dete.

Atunci bărbatul veni.
O sărutase mult, 

mângâind-o pe umeri 
unde trebuia să răsară 

cele două aripi, 
astfel, prefăcând el singur 

femeia 
în pasăre.
Femeia 

putea să zboare acum.
Zburase mai sus chiar 
de aburii trupului ei 

fierbinte.
Dar coborâse repede 
pe umărul bărbatului, 

Rubrica bisericii
Vorbe de duh

Justinian Marina

Poți fi cel mai 
strălucit predica-

tor, teologul cel mai valo-
ros și celebru, dacă însă 
lumea din jurul tău geme 
de lipsuri și suferințe, iar tu 
numai îi predici „Răbdare 
și așteptare, frate“, nu nu-
mai că îi jignești inima 
și-i sporești durerea și deznădejdea, dar 
îi dai toate temeiurile să te socotească 
un impostor de rând. Predica ta, oricât de 
hrisostomică, este numai o mască de pres-
tigiu pentru lașitate și indiferență, amândouă 
antiumane. Ea nu va avea niciun ecou asu-
pra lumii necăjite. Mai este și altă predică: 
a faptei, a acțiunii imediate, prompte. Îi este 
foame, dă-i pâine; e dezbrăcat, dă-i haină; îi 
e frig, adăpostește-l și dă-i lemne; e bolnav, 
îngrijește-l; i-a ars casa, ajută-l să și-o facă 
iarăși; i-a murit vita, dă-i bani să-și cumpere 
alta; i-a murit copilul sau soția, fii lângă el 
nu numai cu lacrimile, ci și cu ajutorul tre-
buitor în asemenea caz.

o trăgeau la pământ 
sărutările 

rămase pe umeri, 
petele pământii de pe față 

și pântecul ei 
crescând auriu și rotund 

ca pita.
Și ea 

nu se mai dezlipi 
de umerii lui.

Și-atunci bărbatul 
ceruse să zboare-mpreună 

cu aripile ei.

Poezii dedicate femeilor
Femeia

Grigore VIERU
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Pagină realizată de Anca ANDREI

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Eugen VOLUNGAN - Preot iconom stavrofor, fost paroh al Parohiei Ostrov timp de 
45 de ani, acum preot locțiitor al Parohiei Birchiș și consilier local

„Am avut și am o relație excelentă cu domnul primar Ioan Guțu și cu Consiliul Local 
al comunei noastre!“

Părintele Volungan se află într-o continuă activitate. Pentru a putea să stai de vorbă cu dânsul, îţi trebuie răb-
dare, pentru că are prea puţin timp liber. Din acest motiv, uneori, interviul se rezumă la doar câteva întrebări.  

Din cartea de istorie a comunei  
Vizita lui Petru Groza 

la Birchiș   

Preaonorate Părinte Volungan, am înche- 
iat dialogul trecut cu observaţia dumnea-
voastră că domnul primar Ioan Guţu „este un 
om deosebit, e harnic și iubit de oameni. De 

aceea a reușit să fi ales de cetățeni în mai multe mandate.”  
Este adevărat, aşa am spus şi am completat, dacă tot vă aduceţi 

aminte, spunând că domnul Guţu e o dovadă că e omul potrivit la 
locul potrivit. Şi, repet: cât am fost preot paroh și am servit satul Os-
trov, am avut şi am o relație excelentă cu domnul primar Ioan Guțu 
și cu Consiliul Local al comunei noastre.  

Să înţeleg că în buna relaţie cu Consiliul Local  și Primăria 
comunei Birchiş, aţi susţinut şi v-aţi implicat şi în derularea unor 
proiecte?  

În proiecte cu primăria am participat, ori de câte ori a fost ne-
voie, în interesul localității. Am avut o relație armonioasă, iar pentru 
satul Ostrov am făcut tot ceea ce am putut să îmi ajut semenii, mai 
ales ca preot al locului.  

Care credeți că este azi cea mai gravă criză la nivel naţional 
şi nu numai?  

Acum toți ne confruntăm cu această criză energetică, dar cu aju-
torul lui Dumnezeu o vom trece cu bine. Nu avem încotro. Dumne-
zeu este cu noi și noi vom fi cu Dumnezeu și vom izbândi.  

Mi-aţi vorbit, în rândul trecut, despre perioada de intabulare 

a terenurilor extravilane. Acum vreau să vă întreb, ca să înţeleagă 
mai bine locuitorii comunei Birchiş, ce reprezintă, ce înseamnă 
această cadastrare?  

Cadastrarea este unul din marile proiecte pe care l-am desfă-
șurat cu sprijinul primăriei. De fapt, încă e în derulare. Eu am 
făcut agricultură intensivă și cunosc bine terenurile și pe proprie-
tari. Am fost permanent cu inginerii topometriști pe teren, pentru a  
face legătură cu cetățenii, să facilitez comunicarea dintre cele două 
părți.  

Cum decurge intabularea pentru comuna Birchiș?  
Domnule Andrei, fiecare lot deținut de cetățean va trebui trecut 

într-un CF, adică într-o Carte Funciară. Va avea un număr de CF fie- 
care solă. Astfel, omul își poate demonstra proprietatea pe lotul res-
pectiv.  

Cât trebuie să plătească cetăţeanul pentru asta?  
Cetățeanul nu trebuie să plătească nimic pentru această activi-

tate. E un proiect al guvernului, de aceea totul a mers foarte bine la 
Birchiș.  

Când a început acest proces al intabulării terenurilor?  
Intabularea terenurilor a început în urmă cu un an și jumătate 

și încă este în desfășurare. Avem licitație cu o firmă din apropierea 
Bucureștiului, care trebuie să vină să finalizeze lucrările pe partea de 
extravilan. Va urma, apoi, intravilanul.

Un deosebit răsunet a stârnit în 
rândul ţărănimii de pe teritoriul 

judeţului Arad 
acţiunea iniţiată 
de dr. Petru Gro-
za, în vederea or- 
ganizării Frontu-
lui Plugarilor, a  
cărei activitate  
începe, de fapt, 
în 1933. Una din- 
tre primele acţiuni a avut loc la Birchiş, la 
25 mai 1935.  

La această adunare au venit mulţi 
participanţi şi din satele învecinate, ca: 
Valea Mare, Căpâlnaş, Virişmort, Ostrov, 
Bacăul de Mijloc, Săvârşin etc.  

Miron Belea, colaboratorul apropiat 
al lui Petru Groza, a expus pe larg pro-
gramul Frontului Plugarilor.  

Cu această ocazie, s-a constituit şi 
puternica organizaţie din Birchiş, actul de 
adeziune fiind semnat de 175 săteni. Peste 
două luni, organizaţia de la Birchiş a fost 
vizitată de însuşi dr. Petru Groza, primit 
cu încredere şi entuziasm.  

La plecarea din oraşul-staţiune Buziaş, 
acolo unde domnul primar Ioan Guţu 

a fost prezent la întrunirea Asociaţiei Pri-
marilor din Banatul istoric şi în calitate de 
vicepreşedinte de Arad al asociaţiei, domnia 
sa m-a sfătuit să vizitez o casă din comuna sa, 
casă aflată la „Muzeul Satului Bănăţean” din 
Timişoara, pe care să o prezint apoi prin in- 
termediul jurnalului interregional „Banatul” 
cititorilor noştri. Astfel că, în această ediţie a 
lunii martie vă prezint, o „Casă de olar” din 
Birchiş.  

Este vorba de un ansamblul gospodăresc 
din Birchiş, care se compune din casă de lo-
cuit ce cuprinde și atelierul olarului şi cuptorul 
de ars oale. Ordonarea construcţiilor în an-

samblul gospodăresc urmează amplasamentul 
tradiţional, având casa aşezată cu faţada scurtă 
la stradă.  

Casa de olar din Birchiş este o construcţie 
bicelulară din lemn, pereţii sunt din bârne ro-
tunde de lemn îmbinate cu cheutori româneşti, 
lipiţi atât la interior, cât şi la exterior cu 
pământ, paie, bălegar, fiind văruiţi. De-a lungul 
faţadei lungi dinspre curte se dezvoltă o prispă 
parţială susţinută pe stâlpi de stejar, continuată 
cu o tindă de vară, având trei pereţi închişi şi 
mobilată parțial, fiind folosită ca și cameră de zi 
în perioada caldă a anului.  

Prispa este susţinută de stâlpi din lemn de 
stejar zidiți cu lipitură de pământ în partea de 
jos. Casa se compune din tinda-atelier, flancată 

de o parte de o cameră de locuit, 
spre stradă. 

În tinda-atelier a fost 
amenajat şi atelierul de olar, 
având urmatoarea dotare: roata, 
râşniţa de smalţ, poliţa de uscat 
vasele, copaie pentru lut, dulap 
pentru blide; în curtea casei se 
află cuptorul pentru ars oale. 
Acoperişul este realizat în două 
ape din ţiglă solzi. Casa a fost 
adusă din Birchiş, la „Muzeul 
Satului Bănăţean” din Timişoara 
în anul 1969. Gospodăria a fost 
datată la sfârşitul secolului al 
XIX-lea.  

Gospodărie de olar de la Birchiş  
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„Sugerez, și pe această cale, tuturor celor care cultivă pământ să nu-l vândă!“

Pagină realizată de prof. Alina FENȚIU

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ing. Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

Venise primăvara şi ogoarele negre sticleau încă în apă; în brazde, prin tufele verzi şi gârlele mici mai 
străluceau şuviţe de apă. Coboram spre Bata şi, uneori, dinspre pădure bătea încă un vânt rece, iar 

zdrenţele murdare ale norilor se rostogoleau pe cer, dar, pe deasupra câmpurilor şi a pădurilor, în inimile oame-
nilor şi animalelor, în şuieratul vânturilor, în susurul pâraielor şi în verdeaţa proaspătă a copacilor, primăvara îşi 
cânta imnul triumfal de bucurie. Ora la care am ajuns în dreptul clădirii administraţiei locale era matinală, ştiind 
că interlocutorul meu, din junie, este un gospodar care se trezeşte înainte de cântatul cocoşilor. 

Domnule primar, la ce anume vă gândiți când, trezindu-vă 
dimineaţa, stați cu „capul în mâini în mijlocul sufletului”, cum 
ar spune Marin Sorescu? Vă rog să împărtășiți cititorilor noștri  o 
parte din aceste gânduri ca un mesaj pentru generațiile tinere!  

Doamnă profesor Alina Frenţiu, stând „cu capul în mâini în mij-
locul sufletului”, cum frumos l-ai amintit dumneata pe Marin Sores-
cu, mă gândesc, poate, chiar la mesajul pe care dumneata mi-l ceri 
pentru generaţiile tinere.  

Ce le-aţi sugera acestor tineri de azi?  
Doamnă profesor, le-aş sugera, și pe această cale, tuturor ce-

lor care cultivă pământ, să nu-l vândă! Mark Twain spunea despre 
pământ: „Nu vindeți pământul că nu se mai fabrică”, iar bunica soției 
mele spunea: „Peste pământ trece apa, trece focul și el rămâne cu 
aceeași valoare”. Vizavi de faptul că i se spunea grânarul Europei 
țărișoarei noastre, istoricii greci spuneau așa: „Atunci când oștile 
împăratului Alexandru al Macedoniei au trecut la Dunăre, spicele de 
grâu erau așa de mari că au trebuit să le culce cu lăncile”, acum este 
greu de probat cât de mari au fost spicele grâului de atunci, dar un sâm- 
bure de adevăr există, pentru că nu există fum fără foc, apoi, în pe-
rioada interbelică, atunci când la Paris patiseriile anunțau că au primit  
faină românească, vânzările explodau. Consilierul economic al amba- 
sadorului Germaniei, a scris lui Hitler în 1943: „Acum, când pe con-
tinent se moare de foame, în România se vând unsprezece specialități 
de franzelă și leul românesc, acoperit de petrol şi grâu, garantat cu  
aurul din Banca Națională, este cea mai stabilă monedă”, asta a fost  
România, doamnă profesor, şi îi îndemn pe toți cei care au terenuri, 
suprafețe mai mari sau mai mici, să vină în satul lor, să facă agricultură, 
să facem împreună România să aducă cu aceea de altădată!  

Agricultura se face cu ştiinţă, domnule inginer Ion Micurescu!  
Şi cu ştiinţă! Acum, cu siguranţă că facem agricultura cu știință, 

iar știința trebuie recunoscută. Dar, vezi dumneata, ştiinţa și ea mer-
ge până undeva unde se blochează, iar mai departe este puterea lui 
Dumnezeu, știința până la un loc, după care, mai departe, este pute-rea 
divinității care coordonează. Acesta este crezul meu, cel care am cres- 
cut cu dragoste de pământ, dar, mai ales, cu credință în Dumnezeu.  

Cunoscând pasiunea pentru vânătoare 
a domnului inginer Ion Micurescu şi 

modul măiastru în care a pregătit ani şi ani 
celebrul „Festival al Vânătorilor din Bata”, 
festival despre care domnul Vasile Todi spune 
că s-ar cuveni să poarte numele „Festivalul 
Vânătorilor – Ion Micurescu”, am întocmit  
o listă cu citatele noastre preferate despre vână- 
toare, citate de care se vor bucura, sperăm, 
atât vânătorii, cât și pasionații de aer liber. 

l Vânătoarea obligă o persoană să în-
dure, să se stăpânească pe sine, chiar și să 
cunoască cu adevărat mediul sălbatic. De 
fapt, pe parcurs, vânătoarea și pescuitul te fac 
să te îndrăgostești de lumea naturală. Acesta 
este motivul pentru care vânătorii răspund 
atât de des contribuind la conservare. (Donald 
Trump, Jr. ) 

Domnule primar, dincolo de profesia dumneavoastră, reve-
nind la poziţia dumneavoastră de azi, aceea de primar, aş dori să 
aflu, pentru cititorii noştri, câteva informaţii privind activităţile 
culturale pe care le mai găzduiţi în comuna Bata.  

Bata, să știți că e gazda multor manifestări culturale, unele, din  
păcate, trecute cu vederea. În plan local, am fost gazda „Taberei Inter- 
naționale de Regizori de Filme Documentare”, „Centrele Cultu- 
rale” din Berlin și din Franța au fost prezente aici. Când au venit 
pentru jurizare, au venit personalități cu premii extraordinare luate pe 
domenii de cultură și presa noastră a scris poate mai puțin, dar presa 
de afară a scris peste o sută de pagini despre acest eveniment!  

Trist, dar de înţeles dacă recunoaştem faptul că în România 
peste 90% din activitatea jurnalistică se exprimă doar la ordin. În 
sfârşit, vă rog să înseninaţi clipa cu lucruri frumoase pe care Bata 
le găzduieşte.  

Noi, am avut la Bata, opt ani de zile, „Tabăra Internațională de 
Pictură”, onorată de pictori consacraţi, iar la Deva a fost vernisajul. 
Dorim să reînnoim această tabăra. Am găzduit, douăsprezece ediții,  
„Tabăra Internațională de Caligrafie”, mulți iau în derâdere, dar nu e 
așa, pentru că generația de azi scrie mai mult pe tastatură și nu mai 
au exercițiul scrisului de mână.  

O, dacă ar şti lumea cât de important este scrisul de mână!  
Cei din Strasburg, cu care am colaborat în vederea acestei tabere, 

au  montat un stâlp cu zece brațe, pentru că au fost zece participanți, 
acolo unde e locația, la „Pensiunea Bade Ioane”, pe care e gravat 
„Bata - buricul pământului, Bata - centrul universului”. Acesta este 
satul meu, doamnă profesor şi dragi cititori ai Jurnalului Interregional 
„Banatul”! Aceasta e Bata, comuna cu un farmec aparte, locul unde 
predomină valorile etnografice şi unde ritmul trepidant al marilor 
orașe nu se face simțit. Aceasta este Bata, o zonă binecuvântată de 
Dumnezeu!  

Domnule primar, vă mulţumesc din suflet!  
Şi eu vă mulţumesc, iar dacă veţi dori să aflaţi date noi despre 

realizările pe plan economic și administrativ, vă rog să discutați cu 
domnul viceprimar Ladislau Heleport!

 Vânătoarea îţi oferă întodeauna ceea ce ai nevoie
l Bătrânul obișnuia să spună că cea mai 

bună parte a vânătorii și pescuitului era să te 
gândești să mergi și să vorbești despre asta 
după ce te-ai întors. (Robert Ruarkâ)  

l Vânătoarea mi-a deschis pământul și 
mi-a permis să simt ritmurile și ierarhiile na-
turii. (Charles Fergus)  

l Vânătoarea te învață răbdare, disci-
plină, etică, durabilitate, apreciere, încredere, 
perseverență și muncă grea. (Anonim)

l Vânătoarea nu este un „sport de 
sânge”, este un sport care este în sângele meu.  
(Anonim)

l Fetele cărora le place vânătoarea, pes-
cuitul și armele nu sunt ciudate. Sunt un dar 
de la Dumnezeu. (Anonim)  

l În vânătoare – ca și în viață – uneori 
lucrurile de care ai cea mai mare nevoie nu 
sunt ceea ce ai căutat. (Anonim)  

l Ca orice meșteșug și tradiție, și 
vânătoarea poate fi împărtășită și transmisă 
din generație în generație. Din zorii omului 
până la vârsta noastră, petrecerea de vânătoare 
este un element de bază al masculinității. 
(Ryan Landry)  

l Istoria arcului și săgeții este istoria 
omenirii. (Fred Bear)
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Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

„Toată lumea așteaptă să faci lucrurile peste noapte, dar nu este posibil. Pentru ca să 
duci un proiect la bun sfârșit îți trebuie trei-patru ani, adică un mandat!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

Retras înapoia unui zâmbet de poet, există şi astfel de zâmbete, care prevestesc bucuria de-a gândi în 
singurătate, despre poetul Gheorghe Pop, preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, domnul 

Vasile Todi spunea de curând: „Poetul Gheorghe Pop, ezoteric în salut şi desăvârşit în tăcere, şlefuieşte frumuseţi 
din cuvinte în bijuteria limbii române. Populându-şi inima cu iubirea pentru familie şi ţară, el nu inventă noncon-
formism, dar piscuri de unde vor izbucni torente devastatoare, da. Citiţi-l şi veţi înţelege mai uşor cum se cunoaşte 
inima unui poet.” Urmând sfatul domnului preşedinte, am început de ceva timp lectura unui volum semnat de 
Gheorghe Pop, aceasta după ce am stat de vorbă cu primarul Gheorghe Pop.  

Domnule primar, încep această primă parte a dialogului nos-
tru cu observaţia că sunteți cunoscut ca și poet. Cum se numește 
volumul de poezie pe care l-ați publicat?  

Se numește „Strigăt către cer” și cuprinde poezii de toate tipu-
rile. E scris când eram mai tânăr. Am compus aceste poezii după ce 
mi-a decedat mama și toată lumea m-a îndemnat să le și tipăresc. 
Pentru mine a însemnat ceva.  

Domnule primar  Gheorghe Pop, cum se împacă activitatea de 
primar cu aceea de poet?  

Vedeţi dumneavoastră, eu sunt absolvent al „Facultății de Geo-
grafie”,  dar am început să scriu poezie înainte de a fi primar și a face 
politică. Am lucrat și la ape.  

Şi în administraţie când aţi intrat?  
În 2018, eram consilier local la Bucovăț, iar prefectura a cerut să 

se pună un primar și un viceprimar interimar. Am ajuns viceprimar, 
unde am stat trei mandate, apoi am fost ales primar.  

Asta înseamnă că aveți o experiență serioasă în administrație?  
Am experiență de viceprimar, dar e o mare diferența între a fi 

viceprimar și a fi primar. A fii primar presupune o mult mai mare 
responsabilitate, dar eu nu am perceput-o cât am fost vice. Atunci am 
crezut că nu e mare lucru să fii primar, dar mi-am dat seama că nu e 
așa ușor.  

De ce credeţi că este mai greu să te afli în această postură?  
Doamnă Tapanov, în primul rând, e o altă responsabilitate. Îți 

dai seama că tu ca primar ești răspunzător de tot. Totul cade pe capul 
primarului. Dacă vrei să fii implicat, ai și probleme. Mă trezesc une-
ori noaptea și visez bugetul.  

Apropo de buget, pe 2023 a trecut bugetul?  
Da, a trecut. Eu am venit cu niște propuneri de proiecte, pe care 

vreau să le facem în 2023 și le-am pus pe hârtie, dar, după ce le-am 
scris pe hârtie și le-am adunat, au ajuns la un buget de 9 milioane de 
lei, iar noi avem 7,4 milioane de lei. Mai era nevoie de 1,5 milioane. 

Gheorghe POP - Primar al comunei Bucovăț

Atunci trebuia să alegem de unde tăiem, de la ce sectoare. Așa am 
tăiat de ici, de colo.  

Ştiu că acordaţi importanţa cuvenită fondurilor europene, că 
veni vorba de un buget cu puţin mai mic decât cel scontat.  

Da, sigur că da. Trebuie să atragem fonduri, și chiar atragem 
fonduri europene, fiindcă acestea nu vin peste noapte. În martie va fi 
iarăși o sesiune. Trebuie să mergi să depui cererea de finanțare. Luna 
trecută am semnat și noi pe PNNR trei proiecte foarte necesare pen-
tru comună. Am semnat,  dar până în toamnă nu știu dacă vom putea 
să ne apucăm de treabă, să facem studiul de fezabilitate și proiectarea 
și să treci prin toate celelalte faze, până să ajungi la implementare.  

Durează mult!  
Durează foarte mult. În ceea ce privește implementarea, ei spun 

că 24 de luni, dar nu știu dacă cineva a reușit să finalizeze totul în 
24 de luni. Totul înseamnă 3-4 ani, adică un mandat. Toată lumea aș-
teaptă să faci lucrurile peste noapte, dar nu este posibil. Pentru ca să 
îl duci un proiect la bun sfârșit îți trebuie trei-patru ani, adică un man-
dat. Nu vorbesc de un proiect de anvergură. Nu e chiar așa de simplu.  

Domnule primar, ce-mi puteţi spune, pentru consătenii 
dumneavoastră, legat de cofinanţare?  

Mai există și cofinanțare și o grămadă de bani pe care trebuie 
să îi dai pe consultanță și pe alte documente. E vorba de zeci de mii 
de lei, pe care trebuie să-i mai dai. Pentru o comună mică sub 3000 
de locuitori, cum este Bucovăț, acești bani înseamnă un efort foarte 
mare ca să îi obții. Acestea nu sunt sume derizorii. Sunt destul de 
mari pentru o localitate așa micuță. Poate e ușor când privești din 
exterior, dar pentru o comună, care nu a avut buget decât de 500.000 
de lei, este foarte dificil.  

Una peste alta...  
Una peste alta, bugetul nostru din 2023 este destul de bun, dacă 

îl privești așa, din exterior. Șapte milioane de lei pentru comuna 
Bucovăț nu e rău, fiindcă înainte nu avea buget decât foarte mic.  

Vă reamintim...  
Ora de vară 2023  

Dragi cititori ai comunei Bucovăţ, ne apropiem de 
cea mai scurtă zi a anului, nefiind lipsit de interes 

să ştiţi când se dau ceasurile înainte cu o oră și va fi, cum 
spuneam, cea mai scurtă zi a anului. Ei bine, România va 
trece la ora de vară, la sfârșitul lunii martie din acest an. 
Perioadele din zi, cu lumină naturală, încep să fie din ce în 
ce mai mari, iar ceasurile vor fi date cu o oră înainte.  

Trecerea la ora de vară se va face în ultimul week-
end din luna martie: în noaptea de 25 spre 26 martie 2023.  
Atunci, ceasurile se dau înainte cu o oră, ora 3.00 devenind 
ora 4.00. Duminică, 26 martie 2023 va fi cea mai scurtă zi a 
anului, cu 23 de ore.  

În perioada orei de vară, diferenţa 
dintre ora oficială a României şi Tim-
pul Universal (GMT) va fi de trei ore 
(față de două ore când e ora de iarnă).  

Rubrica specialistului  

Guță e mai autentic decât Maria Dragomiroiu 
de un milion de ori!  

Simion Bogdan-Mihai, doctor în litere, actor, scrii-
tor, artist şi cunoscut lăutar, spunea recent că: 

„Interpreţii de muzică populară nu sunt autentici, iar mie 
îmi este silă să mai folosesc cuvinte ca ancestral, arhaic, 
tradițional, autentic.   

Nu e vina cuvintelor, ci faptul că le folosesc atât de 
mulți oameni în atât de multe sensuri! Ce înseamnă autentic? Adevărat sieși, 
cum spunea Umberto Ecco. Păi, din perspectiva asta, Guță e mai autentic decât 
Maria Dragomiroiu de un milion de ori. Maria Dragomiroiu se îmbracă cu un 
costum care nu are legătură cu ce se îmbracă ea zi de zi, cântă despre cai, ea n-a 
mai văzut cai de cel puțin 30 de ani, cântă de mândruță, de portiță, în timp ce 
ăla cântă că are lanț de aur și că-i ia Mercedes lu’ nevastă-sa și cum e pe scenă, 
așa e și în realitate! Deci, înnebunesc cu autenticul ăsta!  Poate nu autentic 
căutăm, poate rafinament sau știu eu… Cântăreții de muzică populară nu sunt 
autentici”, a conchis maestrul Simion.
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SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
( <

Pagină realizată de Ramona MIHEȚ

Edilul comunei Să-
vârşin, domnul Ioan 

Vodicean, a semnat, recent, 
la Ministerul Dezvoltării 
Regionale, contractul de fi-
nanțare pentru reabilitarea 
clădirii fostei grădinițe din 
Săvârșin și amenajarea unui 
sediu administrativ în acest 
imobil.  

Urmează procedurile 
de achiziție publică, în vederea încredințării execuției acestei investiții și  sperăm  ca toate 
acestea să se întâmple în perioada imediat următoare. Doamne ajută!  

Într-o ştire de ultimă oră (şmecherie 
gazetărească) aflu o veste frumoasă ve-

nind dinspre „Vatra Regală”, astfel că apuc pe 
drumul neted al Banatului de pustă, cu zăpadă 
linsă, cu tufişuri pe care poleiul sclipea ca un 
val de şampanie îngheţată şi, pe ici, pe colo, 
vagi urme de vânători mai harnici sau de lăutari 
întorşi în zori de la o chermeză. Când cobor pe 
drumul cel nou ce leagă Făgetul de Căpâlnaş, 
simt o sete de aventură gratuită, cu căderi prin 
zăpezi, cu rostogoliri aiurite şi cu vin fiert miro-
sind a lemn ars.  

Da, este o iarnă grozavă, pe care n-o poţi 
astâmpăra decât arzând pe vatră buturugi incen-
diate cu poezie. Nu zadarnic mă îndrept spre 
această comună gospodărită de un poet al Ţării 
Banatului, domnul Ioan Vodicean, care îmi şi 
confirmă că, recent, a fost eliberată autorizația 
de construire pentru mult așteptata sală de sport 
de la Săvârșin.  

„Este un obiectiv, îmi spune domnia sa, la 
care visăm de mult timp, aprobat încă din man-
datul 2004-2008, însă, niște politicieni „ieftini” 
de la vremea aceea, au blocat din motive la fel de 
ieftine, realizarea acestei investiții atât de utilă 
dezvoltării sănătoase a generațiilor viitoare. Cu 
ajutorul lui Dumnezeu, spre finalul anului, dacă 
lucrurile decurg normal, sperăm să îi putem  
deschide porțile. Doamne ajută!“

 La gară

În această lună dăruită în întregime femeii de către toţi poeţii lumii, 
redacţia Jurnalului Interregional „Banatul” oferă tuturor doamnelor şi 

domnişoarelor această bijuterie a liricii dialectului bănăţean purtând semnătura 
poetului Ioan Vodicean. 

Într-o zi, ca ori șî care,
Am plecat dupa negoţ,

Să mai târgui gi mâncare
Şî la-l mic neşcie gomboţ1.

Mai o carce gea cu snoave,
La muiere on covor,

Neşce cunie gi potcoave
Şî o coadă gi topor.

„Cară omu ca furnica”...
Hoginii gin loc în loc,
Cătă gară, tipa! tipa!
Ustănit2 șî bobioc3.

Susuoar-on bătăcui4

Şî în ghinţ5 aveam o plasă,
Barbaceşce6 strabatu-i
Până la peronu’ şasă.

Stă ş-aşceaptă lume multă,
On frânari ceteşce foaia7,

Altu şcirile ascultă
La on radiu, bată-l ploaia.

Într-atita vărpălaţie8

Io staceam pierdut ca gostu9,
Fara nişi o ocupaţie

Ma uitam pa şieri ca prostu.

La o vreme văd pa unu,
Urâţăl șî negrişios,

Care umblă ca nebunu
Când în sus șî când în jios.

Auzî-i şeva că-ngână.
Nu şciu şe. N-am fost atent.
Dupa şe-o propcit c-o mână

On stâlp mare gi curent.

Vazui numa că gi-odată
L-apucă on tramurat.

„Asta nu-i treabă curată”,
Îm zâsăi – „S-o curentat”.

Mă gângii atunşi măi frace
Cum să fac să îl salvez?

Dacă-l împinjeam gi space
Puceam să ma curentez.

Da-m vini ideia bună
Şî cu coada gi topor

I-am dat una pasta mână
C-o fost gata să-l omor.

La moment pică gramadă,
Trăbă că l-o fi durut,

Oaminii s-or strâns să vadă
Șe nevoie am facut.

O muiere cât prajâna,
Tăt schipind, m-o luat în focuri,

Că i-am rupt la ăla mâna
Pa vo tri o patru locuri.

El, uitându-să la minie,
Numa că-l aud strigând:

„Oamini buni! ţâne-ţî-l binie,
Că m-omoare, îi bolând”.

„Duce-amarului, minunie”,
Îi zâsă-i io, cam rastit,

„Nu ţ-ar fi on pic ruşânie?
Fara mine-ai fi murit.”

O ramas cam gură cască,
Dac-o auzât şe-am zâs.

Mânios muşca gin bască
Şî vorbea-ntră plâns șî râs:

„Cum să mor?” o zâs fişioru,
„Crezuş că m-am curentat?
Io m-am scuturat pişioru

C-o piatră-n papuc am luat”.
1 bomboane; 2 obosit; 3 buimac; 
4 sac de dimensiuni mai mici, 
pentru făină; 5 dinți; 6 bărbătește, 
alert; 7 citește ziarul; 8 aglomerație; 
9 musafir, oaspete

Vești bune anul are!

Ştiri din „Vatra Regală”  

La Castelul Regal din comuna Săvârșin, 
Majestatea Sa Margareta Custodele 

Coroanei și Alteța Sa Regală Principele Con-
sort au primit pe domnul comisar șef Dan 
Stoicănescu, șeful Inspectoratului de Poliție 
Județean Arad, 
și pe domnul 
colonel Claudiu 
Burlan, coman-
dantul Inspecto- 
ratului de Jan-
darmi Județean 
Arad. 

La primire a  
luat parte dom- 
nul Radu Ghină,  
directorul Fun-
dației Colecția 
Regală.  

Majestatea Sa și Alteța Sa Regală au dis-
cutat cu invitații despre ansamblul proiectelor 
publice ale Familiei Regale și ale „Fundației 
Colecția Regală”, care se vor desfășura anul 
acesta, din aprilie până în octombrie, pe Dome-
niul Regal și în localitatea Săvârșin.  

De-a lungul celor șapte luni, evenimente 
cu caracter educațional, cultural, etnografic, 
turistic și economic vor fi organizate în co-
muna Săvârșin, alături de primăria localității și 
de diverse instituții, organizații și companii din 
Transilvania. 
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

BUZIAS,
„Avem șansa de a ne dezvolta și, iată, putem spune că suntem pe drumul cel bun!“

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

Consemnam în ediția lunii tre-
cute a Jurnalului Interregion-

al „Banatul“ că domnul primar Sorin 
Munteanu a semnat ultimele trei con-
tracte de investiții prin PNRR, în valo-
are de 3,65 milioane 
euro, care cuprind 
lucrări de moderni-
zare moderată a efi- 

cientizării energetice a clădirii Grădiniței ora-
șului Buziaș, lucrări de modernizare în scopul 
eficientizării energetice a Dispensarului Medical 
Uman și modernizarea și extinderea sistemului 
de monitorizare și supraveghere video în orașul 
Buziaș. Iată ce a declarat edilul comunei:

„Șansa oricărei comunități pentru dez-
voltare o reprezintă proiectele europene, banii 
ce pot fi atrași de la Uniunea Europeană și pen-
tru care noi, la nivel local, plătim o cofinanțare 
foarte mică sau chiar nu avem de plătit vreo 
cofinanțare. Banii sunt, oricum, bineveniți și noi nu avem decât să îi 
cheltuim așa cum știm mai bine. Aceasta, în ciuda birocrației foarte 

stufoase cu care ne confruntăm an de an. Din nefericire, proiectele 
nu se înfăptuiesc cu viteza pe care ne-o dorim noi. Pentru fiecare 
investiție avem de așteptat luni de zile, dacă nu chiar ani. De multe 
ori ne blocăm în licitații contestate, apoi judecate și rejudecate sau 
reluate. Dar nu ne plângem, mergem înainte.

În ceea ce privește orașul Buziaș, de când 
am preluat mandatul de primar, am știut că dacă 
mergem țintit înspre fondurile europene, avem 
șansa de a ne dezvolta și, iată, putem spune că 
suntem pe drumul cel bun. Menționez doar câte-
va dintre proiectele realizate deja cu bani euro-
peni, la noi, la Buziaș. M-aș referi la colonada 
imperială și la Parcul Central, la străzile din ju-
rul acestuia sau la reabilitarea școlii gimnaziale 
sau chiar la clădirea primăriei. Iată, toate acestea 
s-au realizat cu bani de la Uniunea Europeană. 
Iar drumul nostru continuă. Acum, avem o nouă 
șansă, banii din Planul Național de Redresare și 
Reziliență. Am semnat deja cele cinci contracte 
de finanțare.

Deci banii sunt asigurați. Nu rămâne decât să continuăm ceea ce 
trebuie făcut!“

Măsuri pentru prevenirea 
murdăririi carosabilului

Serviciul Poliției Locale Buziaș ac-
ționează și pe linia luării măsurilor 

legale în cazul conducătorilor auto, în spe-
cial de autovehicule de mare tonaj, care ies 
din organizările de șantiere fără a spăla roțile 
autovehiculelor și murdărind astfel căile pu-
blice sau se deplasează cu autovehicule și nu 
iau măsurile necesare pentru preîntâmpinarea 
împrăștierii pe carosabil a materialului trans-
portat. Cetățenii sesizează astfel de aspecte, 
deoarece prin murdărirea carosabilului cu no-
roi și alte materiale se produce praf și chiar se 
pune în pericol circulația altor autovehicule.

Hotărârea Consiliului Local Buziaș nr. 
38/2017 prevede la art. 2(2) lit. q ,,Nesem-
nalizarea și nesalubrizarea în aceeași zi a 
suprafeței carosabilului sau trotuarului unde 
se execută lucrări de construcții, reparații sau 
intervenții la rețeaua tehnico-edilitară consti-
tuie contravenție și se sancționează cu amendă 
cuprinsă între 400-500 lei.

Pentru prevenirea unor astfel de situații, 
Poliția Locală Buziaș face apel la responsabi-
lii şantierelor de construcţii deschise pe raza 
orașului Buziaș și a localităților aparținătoare, 
să respecte prevederile emise în acest sens prin 
actul normativ mai sus menționat.

Sport

Phoenix Buziaș a bătut 
Ripensia Timișoara într-un 

meci de verificare

Fotbaliștii de la Phoenix Buziaș au 
participat la o serie de meciuri de 

verificare, în vederea începerii campio-
natului. Băieții sunt optimiști, mai ales 
că unul dintre aceste meciuri în care 
buzieșenii au fost oaspeți, a fost câștigat în 
fața echipei Ripenisa Timișoara.

Meciul s-a disputat pe Stadionul „Dan 
Păltinișanu” din Timișoara, deschis doar 
echipelor care au jucat meciuri de verifi-
care.

Prima parte a jocului a fost una 
echilibrată, în care ambele echipe au avut 
ocazii, dar nu s-a schimbat nimic pe ta-
bela de mercaj. În partea a doua, gruparea 
de ligă a III-a a fost mai sigură pe faza 
ofensivă și a reușit să puncteze de două  
ori prin Românu. Ripensia a redus din 
handicap prin Stoica în minutul 65,  
însă nu a mai reușit și egalarea, astfel că a 
fost învinsă de Phoenix Buziaș cu scorul 
de 2-1.

Epigrama 
lunii                  Cuvântul

Alexandru Clenciu
Cu-o vorbă caldă și suavă
Poți ridica un om în slavă;

Și tot de-acolo, c-un cuvânt,
Poți da cu dânsul de pământ!
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„Orașul nostru are dascăli și elevi de excepție, care merită o mai amplă promovare!“

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

Vestea plecării din această lume a filosofului și 
eseistului român Mihai Șora i-a întristat pe toți 

aceia care îl apreciau. 
Satul aparținător orașului Recaș - Izvin - are o 

legătură cu acest mare om al culturii românești.
Născut la Ianova în 1916 din părinții Ana și Me-

lente,  se mută în primii ani din copilărie la Izvin, unde 
tatăl său este ales preot. Urmează cursurile școlii primare 
din sat, de unde va pleca mai departe spre Timișoara, 
la unul dintre cele mai apreciate licee. Pas cu pas, urcă pe scara cunoașterii, 
studiază la Universitatea din București, apoi obține o bursă de studiu la Paris. 
După reîntoarcerea în România deține funcții importante la diverse instituții. 
Pe parcursul vieții scrie numeroase cărți și eseuri filosofice, apreciate atât la 
nivel național, cât și internațional. Drum lin spre stele, domnule Șora!

Începând din 27 februarie, în cadrul 
Programului „Școala Altfel“, timp de 

cinci zile consecutive, elevii din Recaș au 
avut parte de mai multe zile în care au fost 
organizate activități didactice, dar diferite 
față de cursurile obișnuite. Iată câteva din ac- 
tivitățile desfășurate de-a lungul acestei pe- 
rioade: u concurs „Părinții și copiii au talent” 
- parteneriat între grădinițele din Stanciova și 
Herneacova; preșcolarii împreună cu unul din-
tre părinți au prezentat un moment artistic (cân-
tec, dans, poezie, teatru etc.) după care, cu mic, 
cu mare, au confecționat mărțișoare; u „Ora 
de lectură” - elevii de liceu au citit povești co-
legilor mai mici din Clasa Pregătitoare; u con-
curs de skandenberg; u „Micii Master Chefi”; 
u „Pedalăm împreună”; u ateliere creative- con-
fecționare de mărțișoare și felicitări cu temati- 
ca 1-8 Martie; u „Dezlegăm mistere”; u „Re-
ciclare și reutilizare”; u „Studio de podcast”; 
u „Despre dependențe”; u „Fii bun cu na-
tura”; u Lectura la ea acasă - Turul librăriilor 
din centrul Timișoarei - Lectură de poezii la 
librăria „La două bufnite” Timișoara; u „Gătim 
împreună“ - activitate desfășurată cu preșcolarii 
Grădinițelor din Stanciova și Herneacova;  
u Cântec, joc și voie bună; u activități recrea-
tive și de socializare la Centrul de zi pentru 
copii cu dizabilități „Podul Lung” Timisoara;  
u campionat de șah; u prevenirea traficului de 
persoane; u skandenberg; u vizionare de filme 
istorice; u atelier de arts&crafts.

Aflând despre aceste activități, mi-am 
adus aminte ceea ce-mi spunea, nu de mult, 
domnul primar Teodor Pavel: „Sunt bucuros că 
orașul nostru are dascăli și elevi de excepție, 
care merită o mai amplă promovare!“

Cântec III
Zaharia Stancu

Când ai trecut
Florile şi-au întins gurile, ochii,
Pentru sărut.
Plopii-au băut
Fumul sălciu al zării.
Înalţi se clatină la marginea serii.
Clopotele pădurilor sună,
Clopotul serii
Fâlfâie, sună, răsună.
Poate-am sorbit din vinul iubirii,
Poate dragostei i-am gustat mătrăguna.
Galbenă, se furişează-ntre noi,
Ca o vulpe de aur, luna.

Drum lin spre steleDin poezia de dragoste a lumii

Teodor PAVEL - Primar al orașului Recaș
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„O comună se află într-o perpetuă dinamică a dezvoltării, într-o emulație cu ea însăși!“

SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină coordonată de Andrei Horațiu CIPRIAN

Domnule primar, comuna fiind un  
substantiv de genul feminin şi aflându-ne 

chiar în luna dedicată „femininului”, îmi puteţi spune, la începutul 
acestui dialog, care a fost cel mai preţios dar, metaforic vorbind, pe 
care l-aţi făcut comunei dumneavoastră?  

Dacă privim ca dar făcut comunei mele un proiect realizat, atunci 
nu-mi este lesne să trec în revistă atât de repede şi să şi aleg unul din 
obiectivele, din proiectele realizate de-a lungul anilor pentru comuna 
Şandra. Sigur, fiecare în parte are importanţa sa, iar toate împreună 
au dus la felul în care arată comuna azi. Şi eu zic că Şandra de azi 
arată aproape aşa cum o doresc consătenii mei.  

De ce spuneţi „aproape“?  
Pentru că o comună se află într-o perpetuă dinamică a dezvoltării, 

într-o emulaţie cu ea însăşi, dacă pot spune astfel. Vedeţi dumnea- 
voastră, orice consătean al meu, prin simplul fapt că mâine va planta un  
copac sau va zugrăvi exteriorul casei, contribuie la dezvoltarea şi  
înfrumuseţarea localităţii. Acum, revenind strict la întrebarea dumnea- 
voastră, v-aş propune să lăsăm această rezecţie spontană, pe care 
mi-o cereţi, pe seama consătenilor mei, dânşii să spună, ei să aleagă 
care li se pare mai interesant din rodurile activităţii mele de primar.  

Pentru asta va trebui să aleg drept interlocutor un om al comunei.  
Îmi puteţi sugera pe cineva?  

Deloc, alegerea vă aparţine!  
Bun, aşa voi face, dar, până atunci, am să vă stârnesc, rugân-

du-vă să-mi vorbiţi despre „Sistemul de producere şi distribuţie a 
energiei termice utilizând energie geotermală în comuna Şandra“!  

Să ştiţi că vorbesc cu plăcere despre acest proiect semnat acum 
doi ani, mai exact pe 9 februarie 2021, un proiect inedit, în premieră 
pentru judeţul Timiş, graţie căruia apele geotermale pot fi folosite 
pentru încălzirea instituţiilor. Acest proiect are sprijinul POIM.  

Explicaţi, vă rog, pentru cititori, ce este, ce face acest POIM!  
Este vorba de Programul Operaţional Infrastructură Mare, 

(POIM) care are ca obiectiv global dezvoltarea infrastructurii de 
transport, mediu, energie şi prevenirea riscurilor la standarde euro-

Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

Venind spre localitatea Şandra, îmi reveneu mereu în memorie vorbele unei legende a fotbalului românesc, 
domnul Emeric Dembrovschi, cel care la Campionatul Mondial de Fotbal din Mexic, în întâlnire directă, 

a stârnit admiraţia marelui Pele: „Norocoasă, spunea domnul Dembrovschi, este comuna care are un astfel de 
primar!” Ei bine, cu primarul acestei comune am avut plăcerea să stau de vorbă în această lună a mărţişorului, 
când domnii fac daruri doamnelor.  

pene, în vederea creării premiselor unei creşteri economice sustena-
bile, în condiţii de siguranță şi utilizare eficientă a resurselor naturale.  

Aţi vorbit ca la carte!  
Păi, aşa mi-aţi şi cerut.  
Vă mulţumesc! Şi a prins viaţă acest proiect?  
Desigur, anul 2022 a fost anul în care proiectul mult aşteptat a 

prins viaţă, acest an marcând începutul lucrărilor propriu-zise.  
Discret, dar observ că vă uitaţi la ceas!  
Este cel mai bun prieten al meu.  
Pentru cei mai mulţi este un duşman.  
Pentru mine nu, ceasul îmi arată mereu că este de preferat drumul 

statului pe loc.  
Să-i arătăm respectul cuvenit adresându-vă o ultimă întrebare.  
Vă ascult!  
Se pune un accent tot mai serios pe transportul verde. Ce-mi 

puteţi spune despre infrastructura de acest gen în comuna Şandra?  
Noi avem un astfel de proiect privind asigurarea infrastructurii 

pentru transportul verde vizând pistele de biciclete, proiect care a şi 
obţinut finanţare încă din anul 2022.  

Şi contractul a fost semnat?  
Da, contractul a fost semnat în data de 1 februarie 2023. Precum 

auziţi, în acest an. Pista de biciclete va lega Şandra de Uihei.  
Care sunt obiectivele principale ale acestui proiect?  
Obiectivele strategice principale ale acestui proiect sunt asigu-

rarea unei alternative ecologice la transportul auto, contribuirea la un 
mediu mai curat şi sănătos, reducerea zgomotului şi, bineînţeles, ges-
tionarea calităţii aerului. De asemenea, trebuie să evidenţiem şi un 
alt aspect, acela că este o oportunitate de recreere ecologică pentru 
familii cu copii, pentru persoane de toate vârstele, întreţinând astfel 
condiţia fizică şi contribuind la menţinerea sănătăţii.  

Unde aţi găsit sprijin pentru finanţarea acestui proiect?  
Prin Planul Național de Redresare și Reziliență al României.  
Vă mulţumesc! 
Şi eu vă mulţumesc, domnule Ciprian, pentru acest dialog!

 În luna martie, la sugestia domnului 
Luchian Savu, dăruim tuturor doamnelor 
şi domnişoarelor din comuna Şandra,  
poemul de mai jos…  

Mama  
                                                Mircea MICU  

Mamă ești mai frumoasă 
ca o duminică fără sfârșit
când se aude plânsul ierbii
pierind pe câmpul înverzit.  
Departe, peste vămi de gheață
unde miroase a gutui,
stau stele albe și învață
ruga ta spusă nimănui.  
Cu cât ne-ndepărtează vremea,
cu cât te uită carnea mea,
eu mă gândesc cu greu la ziua
când nu te voi putea vedea…  
O, de-aș putea, (dar ce pot oare,
din sărăcia care-o am)
să te întorc din nou la clipa
acelor ani când nu eram…  

Din albumul Primăriei Șandra

Luna trecută, domnul Luchian 
Savu, împreună cu domnul 

ministru Cseke Attila, au semnat un 
contract de finanțare deosebit de impor-
tant pentru comuna Șandra!  

Este vorba despre proiectul „Rea-
lizare sistem de canalizare și stație de 
epurare în comuna Șandra”!  

„Această investiție majoră, mi-a 
spus domnul primar, în valoare de peste 
17 milioane de lei, depusă prin Pro-
gramul Național de Investiții «Anghel 
Saligny», va începe să producă efecte benefice și comunei noastre! Așa cum, în trecut, a fost 
rezolvată problema apei, acum a venit rândul ca și canalizarea în localitatea noastră și în satul 
aparținător, Uihei, să fie rezolvată! Mă bucur să știu că fiecare casă va beneficia de canalizare, 
alimentarea populației cu apă potabilă și în cantități suficiente, fiind un lucru de o importanță 
majoră și prioritar pentru mine! Mi-am dorit enorm acest proiect, am depus eforturi pentru rea-
lizarea lui, am crezut în el și iată că a devenit realitate și, în curând, dragi șăndreni și uiheileni, 
vă puteți bucura de beneficiile lui.”  
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Eu sunt deschis cu oamenii să discutăm despre orice problemă și să îi ajut în tot ce au nevoie. 
Totul pentru comunitatea din Checea!“

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Pagină realizată de Iosif JEBELEAN

Stând de vorbă cu domnul primar al comunei  Checea, mă gândesc că domnul Ion Breje, viceprimar cu 
atribuţii de primar sau mai corect şi viceprimar şi primar, duce, fără să se plângă, greul ambelor funcţii.  

Domnule primar, eu aşa vă socotesc, 
deşi ar trebui să vă spun super primar, 
pentru că faceţi munca a două funcţii...  

Ei, ştiţi cum e...  
Cum e?  
Dacă-i musai, cu plăcere!  

Domnule primar, spuneaţi, nu demult, că acum, la începutul 
anului 2023, aveţi mai multe proiecte în desfăşurare. Pe unele chiar  
le continuaţi.  

Da, este adevărat, avem foarte multe proiecte, de altfel, de când 
am venit la primărie, proiecte şi atragerea de fonduri pentru aceste 
proiecte e una din preocupările mele de importanţă majoră.  

Care ar fi cele mai importante?  
Domnule Jebelean, în 2023 vreau să finalizez drumul ce leagă 

Ceneiul de Checea. De asemenea, mizez pe realizarea unei piețe ali-
mentare în comună.  

E un obiectiv necesar?  
E un obiectiv foarte necesar. Şi, atunci când vorbesc despre acest 

obiectiv, trebuie să remarc faptul că piaţa comunei este construită în 
proporție de 40-50%. Urmează doar să o pavăm și să o dotăm. Va fi 
foarte utilă pentru producătorii agroalimentari locali.  

Înţeleg necesitatea acestei pieţe, dar aş vrea să-mi spuneţi şi ce 
a determinat hotărârea de a o face?  

Domnule Jebelean, noi avem mulți producători locali și aceşti 
oameni aveau şi au nevoie de un loc special, numai al lor, unde să își 
vândă produsele agroalimentare.  

Dar din câte cunosc, la Checea exista o piaţă...  
Da, noi avem o piață, numai că aceea este o piaţă volantă, ca să 

spun aşa, în fiecare vineri în spatele primăriei, de aceea am vrut să 
avem un loc special, o loc amenajat numai pentru această destinaţie.    

Cum aţi reuşit să faceţi rost de pământ?  
Este bine că mă întrebaţi acest lucru! Domnule, am cumpărat un 

plaț expres pentru a face piață. Anul trecut l-am împrejmuit. Am tras 
utilitățile, curentul, apă, canalizarea. Urmează, cum spuneam, pava-
rea, amenajarea grupurilor sanitare și dotarea cu mese.  

Țineţi mult să ajutaţi producătorii locali!  
Vrem să ajutăm producătorii locali să nu mai meargă prin alte 

piețe să își vândă produsele. Oricine are ceva de vânzare poate merge 

la viitoarea piață a comunei să își valorifice marfa. Avem și pe face-
book grupul de promovare a producătorilor locali. Pe această pagină 
mai sunt ajutați producătorii din Cărpiniș, Checea și Cenei.  

Ce-mi puteţi spune, când finalizați Centrul multifuncțional?  
Noi avem un „Centru multifuncțional” în comună. Mai întâi 

a fost o grădiniță, dar a rămas în paragină. A trebuit să facem 
documentația de la zero pentru clădire. E un obiectiv important pen-
tru 2023. Documentația este făcută. Suntem aproape la final. Mai 
avem nevoie de autorizația de construcție și îi dăm drumul. Noi l-am 
numit „Centru multifuncțional”, asta şi pentru faptul că el avea mai 
multe funcții. Putem desfășura mai multe activități în acest spaţiu, 
chiar și ore cu elevii, inclusiv un after school.  

Cum decurge viața politică în comuna Checea?  
Viața politică se desfășoară în bune condiții. În consiliul local 

sunt 11 consilieri. Aceşti consilieri sunt nouă de la PNL și doi de la 
PSD. Noi colaborăm foarte bine, totul în slujba cetățeanului. Pentru 
mine, interesul comunei a primat întotdeauna. În comuna noastră nu 
se ține cont de culoarea politică, fiindcă tot ceea ce am desfășurat a 
fost pentru comunitate, pentru cetățeni, nu pentru un partid sau altul.  

Domnule Breje, sunteți și membru în Asociația Primarilor din 
Banatul Istoric. Cum merge relația cu această importantă asociație 
despre care se spune că e cea mai puternică organizație a edililor?  

Chiar aşa şi este! Asociația Primarilor din Banatul Istoric este 
foarte bine organizată, funcționează foarte bine și este bine condusă 
de domnul preşedinte Sorin Munteanu, primarul din Buziaș, avân-
du-l alături pe domnul Vasile Todi. Îi felicit cu această ocazie. Am 
participat la toate reuniunile. Avem şi o revistă proprie a asociaţiei, 
este vorba de Jurnalul Interregional „Banatul” un jurnal care reflectă 
activitatea asociației și a primarilor. Prin Asociația Primarilor din 
Banatul Istoric, primarii sunt mai uniți și mai puternici, iar revista 
„Banatul” ne face mai bine cunoscuți.  

Când vor fi alegerile în Checea pentru primar?  
Nu se știe, domnule. Nimic nu este sigur. Este posibil în aprilie-

mai, iar dacă nu, nu vor avea loc alegeri până la următoarele alegeri 
din vara lui 2024, la termen. Așa cred. Eu sunt pregătit, fiindcă 
cetățenii mă vor. Eu sunt deschis cu oamenii să discutăm despre orice 
problemă şi să îi ajut în tot ce au nevoie. Totul pentru comunitatea 
din Checea! 

Rubrica şcolii  
Calendarul oficial al anului școlar 2023-2024  

Ministerul Educației a anunțat calendarul anului școlar 2023-2024, astfel, cursurile 
vor începe pe 11 septembrie și se vor încheia pe 21 iunie pentru majoritatea ele-

vilor, mai puțin pentru cei din anii terminali. În total, anul școlar va avea 36 de săptămâni 
și va rămâne structurat pe module. Astfel, se va păstra vacanța mobilă din luna februarie, 
stabilită de către fiecare inspectorat școlar în parte. u Cursuri – de luni, 11 septembrie 2023 
până vineri, 27 octombrie 2023; u Vacanţă – de sâmbătă, 28 octombrie 2023 până duminică, 
5 noiembrie 2023; u Cursuri – de luni, 6 noiembrie 2023 până vineri, 22 decembrie 2023; 
u Vacanţă – de sâmbătă, 23 decembrie 2023 până duminică, 7 ianuarie 2024 u Cursuri – de 
luni, 8 ianuarie 2024 – până vineri, 9 februarie 2024, respectiv vineri, 16 februarie 2024 sau 
vineri, 23 februarie 2024, după caz, la decizia inspectoratelor școlare județene. u Vacanță – 
o săptămână, la decizia inspectoratelor școlare județene în perioada 12 februarie – 3 martie 
2024. u Cursuri – de luni, 19 februarie 2024, respectiv luni, 26 februarie 2024 sau luni, 4 
martie 2024, la decizia inspectoratelor școlare județene, după caz, până vineri, 12 aprilie 
2024. u Vacanţă – de sâmbătă, 13 aprilie 2024 până duminică, 21 aprilie 2024; u Cursuri – 
de luni, 22 aprilie 2024 până vineri, 21 iunie 2024; u Vacanţă – de sâmbătă, 22 iunie 2024, 
până duminică, 8 septembrie 2024. În ziua de 5 octombrie - Ziua internaţională a Educaţiei 
şi în zilele nelucrătoare / de sărbătoare legală prevăzute de lege și de contractul colectiv de 
muncă aplicabil nu se organizează cursuri.  

Ne-aţi întrebat, vă răspundem…  
De ce a fost introdusă ora de vară?  

Sistemul orei de vară 
a fost introdus pentru 

creșterea numărului de ore în 
care oamenii beneficiază de 
lumina naturală a soarelui, fiind avantajoasă 
pentru cei care lucrau pe vremuri în agricultură. 
Însă ora de iarnă este ora considerată standard. 
Prin acest sistem, se ajustează ceasurile cu o 
oră, în fiecare primăvară şi toamnă. La ora de 
vară, ceasul se dă înainte cu o oră (ora 3.00 
devine ora 4.00), în timp ce la ora de iarnă 
operațiunea e inversă, ceasurile se dau înapoi 
cu o oră și ora 4.00 devine ora 3.00. Orarul de 
vară se aplică până în ultima duminică a lunii 
octombrie (29 octombrie 2023).  
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BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Deocamdată, Școala Gimnazială Bârzava a fost ferită de fenomenul violenței între elevi 
sau de consum de substanțe interzise!“

Prof. Mihaela GAȘPAR - Director al Școlii Gimnaziale Bârzava

Doamnă director, vă adresez din în-
ceputul dialogului nostru o între-

bare mai spinoasă, se poate?  
Desigur!  
Doamnă director Mihaela Gașpar, ce ar 

trebui făcut ca elevii să fie atrași să urmeze 
școala, iar părinții convinși că este cea mai 

bună soluție pentru copiii lor?  
Clar că e nevoie de activități care să îi convingă pe părinți că 

micuții trebuie să urmeze școala. Trebuie și o relație mai strânsă di-
riginte - elevi - părinți, cadru didactic - elevi - părinți, să se desfășoare 
activități de consiliere, să îi cunoască pe părinți, să le facă vizite 
acasă, unde să discute direct cu ei, în mediul lor. Părinții trebuie să 
fie convinși de către cadrele didactice de faptul că fără școală copiii 
lor nu își vor depăși nivelul de trai moștenit din familie. Autoritățile 
locale trebuie să intervină și ele, prin serviciul de asistență socială ori 
prin alte activități.  

Interesante şi de reţinut de către părinţii cititori aceste ob-
servaţii!  

Cel puţin așa funcționează treburile la Bârzava. De asemenea, 
avem parteneriate cu poliția, cu pompierii, cu biserica și cu ocolul 
silvic din vecinătatea noastră. Avem parteneriate foarte frumoase cu 
comunitatea locală din Bârzava.  

Doamnă director, cum funcționează relația cu Biserica 
Ortodoxă din Bârzava?  

Domnule Apostol, noi avem ore de religie. Copilul se apropie 
de Dumnezeu, încearcă să îl înțeleagă pe Dumnezeu de la o vârstă 

fragedă. Domnii preoți au fost întotdeauna alături de școală și elevi și 
am desfășurat întotdeauna activități culturale împreună, atunci când 
a fost necesar, mai ales de Crăciun și de Paște.  

Ce puteți să ne spuneți de violența în școli, fiindcă știm cu toții 
că alături de abandonul școlar, amândouă aceste fenomene străbat 
școala românească?  

Deocamdată, Școala Gimnazială Bârzava a fost ferită de 
fenomenul violenței între elevi sau de consum de substanțe interzise. 
Nu ne confruntăm cu așa fenomene, pe care nimeni nu le dorește în 
unitățile de învățământ. Copiii nu fumează, nu se droghează,  nu sunt 
violenți. Noi suntem o comunitate mică și o școală micuță. Astfel, 
cadrele didactice pot controla foarte bine activitatea elevilor în pauze, 
atunci ei sunt supravegheați de profesori și nu există violență și  
bullying în școală.  

Câți elevi aveți?  
Datorită faptului că am avut familii care s-au întors din străinătate 

și copiii au revenit la școala din Bârzava, numărul elevilor a mai cres-
cut. Avem în jur de 200 de elevi şi 24 de cadre didactice și personal 
auxiliar.  

Doamnă director în finalul dialogului nostru, puteți să amintiți 
o problemă cu care se confruntă sistemul de învățământ românesc 
şi care trebuie rezolvată?     

La noi în școală e vorba de numărul de copii raportat la profeso-
rii care au gradul întâi și vechime.  Nu ne încadrăm în costul standard. 
Nu se poate acoperi costul salarizării cu fondurile ce le primim de la 
guvern. De aceea, mai e nevoie de o finanțare suplimentară. Trebuie 
un cost standard mai mare!  

În luna februarie, la sediul Inspectora-
tului pentru Situații de Urgență „Vasile 

Goldiș” al județului Arad, doi soldați gradați 
profesioniști, încadrați la formațiunea de 
pază, din cadrul Secției de Pompieri Bârzava 
au depus jurământul militar. 

Rostirea legământului sacru față de țară 
reprezintă un moment care va rămâne viu în 
amintirea lor pentru totdeauna, iar cu acest 
prilej le urăm bun venit în rândul militarilor 
și le dorim succes în activitate.

8 Martie la Bârzava

La înceutul lunii martie, Primăria și 
Consiliul Local Bârzava a invitat 

doamnele și domnișoarele comunei la balul 
organizat în cinstea lor, la Căminul Cultural 
Bârzava. Cunoscutul și îndrăgitul solist Vio-
rel Leric, formația Toki, precum și invitații  
Andreea Drago- 
man, Armina  
Sfei și Dacian  
Gașpar au încân- 
tat auditoriul.

În luna februarie, Școala Gimnazială 
Bârzava a făcut primul pas în lumea 

improvizației teatrale. Prin jocuri și exerciții, 
elevii au învățat să își exprime corect emoțiile, 
să își respecte partenerii de joacă, să-și concen-
treze atenția, astfel dezvoltându-și imaginația, 
îmbunătățindu-și memoria și învățând să lu-
creze în echipă. Toate acestea vi se pot părea o 
simplă joacă, pentru ei, însă, este ceva serios, 
căci jocul este mai mult decât joacă! 

Atelierele s-au desfășurat în cadrul Sche-
mei de Granturi: Programul Național pen-
tru Reducerea Abandonului Școlar, în cadrul 
căreia Școala Gimnazială Bârzava este benefi-
ciar al proiectului F- PNRAS -2022-2620.

Secția de Pompieri Bârzava

Rubrica școlii                                              Lumea improvizației teatrale
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Atunci se gată lucrul la o comună, când se gată și la o casă!“

Transparență administrativă

Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Pagină realizată de Beatrice PĂSĂRICĂ

Greu ar mai recunoaşte Lieblingul cineva plecat din comună înainte de venirea în fruntea administraţiei 
locale a domnului primar Ioan Gheorghe Munteanu, dacă ar veni acum, când Lieblingul arată ca un 

mic orăşel din ţările civilizate. M-am întrebat deseori de unde porneşte dorinţa acestui om de a aduce comuna 
sa, între comunele fruntaşe ale Banatului şi răspunsul mi-a fost dat de domnul Vasile Todi: „Doamnă Beatrice, 
îmi spunea dânsul, oriunde ar munci Ioan Munteanu, locul acela ar fi un loc fruntaş. L-am întâlnit pe când se 
afla în conducerea Operei Române din Timişoara şi oamenii cu care a lucrat acolo au şi azi cuvinte de laudă şi 
de recunoştinţă pentru acest om. De altfel, dincolo de activitatea de primar, el se află şi în conducerea Asociaţiei 
Primarilor din Banatul Istoric, acolo unde munca lui trage brazdă adâncă în dezvoltarea acestei instituţii. Tot el 

este şi sufletul unui minunat festival de poezie în dialect bănăţean, festival care poartă numele celui mai important poet al Ţării Banatu-
lui, unchiul său, regretatul Marius Munteanu. Despre dânsul ţi-aş putea vorbi zile întregi, mai bine mergi să-l întâlneşti şi lasă-l pe el să 
vorbească.” Ceea ce, precum vedeţi, am şi făcut.  

Domnule primar, comuna dumneavoastră se află, fără în-
doială, într-o continuă schimbare. Mai e de lucru?  

Atunci se gată lucrul la o comună când se gată şi la o casă.  
Aveţi dreptate, dar vorbind de casă, care este o şcoală mai mică,  

eu vă întreb cum staţi cu reţeaua şcolară în comuna dumneavoastră?  
Acordând o grijă constantă învăţământului, recent am aprobat 

rețeaua școlară de pe raza comunei noastre, pentru anul școlar 2023-
2024. Validând, astfel,  utilizarea excedentului bugetar al anului 
2021, în cuantum de 11.529,46 de lei, în anul 2022, pentru activitățile 
finanțate integral din venituri proprii, sursa „E” a Școlii Gimnaziale 
comuna Liebling.  

Ce-mi puteți spune despre persoanele beneficiare de ajutorul 
social?  

Am aprobat încă de la începutul anului „Planul de acțiuni și 
lucrări de interes local“ pe anul 2023, pentru persoanele beneficiare 
de ajutor social din comuna noastră. Consider că este un fapt profund 
creştin să sprijini oamenii aflaţi la ananghie.  

În scurtul timp de la începerea anului, am auzit că aţi rezolvat 
şi problema serviciilor juridice de consultanţă!  

Da, am aprobat achiziționarea de servicii juridice de consultanță, 
de asistență și de reprezentare în justiție pentru apărarea intereselor 
comunei Liebling și ale autorității publice locale din comună. Şi din 
acest punct de vedere suntem, ca să spun astfel, în graficul legii.  

Domnule primar, pentru oamenii comunei dumneavoastră vă 
întreb în ce constau aceste servicii juridice?  

Doamnă Beatrice, serviciile juridice constau în consultanță 
pentru toate compartimentele, asistență și reprezentare în fața tu-
turor instanțelor de judecată, pregătirea și elaborarea contestațiilor 
și a susținerilor necesare, exercitarea tuturor căilor de atac, până la 
soluționarea definitivă și irevocabilă a cauzelor.   

Cum vă achitaţi de aceste servicii?  
Cheltuielile necesare pentru aceste servicii juridice vor fi supor-

tate din bugetul local al comunei Liebling.  
Domnule primar, se spune că acordaţi o mare, foarte mare 

atenţie muncii dumneavoastră, iar dovada acestui adevăr stă şi în 
faptul că aţi insitat să se îndrepte chiar şi o eroare mică.  

Dacă vă referiţi la cea cuprinsă în art. 2 din Hotărârea Consiliu- 
lui Local Liebling nr. 66/22.12.2022, atunci nu putem vorbi de o eroa- 
re mică. Dar o eroare, chiar mică să fie, când este vorba de banii con-
tribuabililor trebuie remediată.  

Mai exact, despre ce a fost vorba?  

S-a îndreptat eroarea materială cuprinsă în art. 2 din Hotărârea 
Consiliului Local Liebling nr. 66/22.12.2022, privind aprobarea 
cofinanţării „Proiectului regional de dezvoltare a infrastructurii de 
apă şi apă uzată din judeţul Timiş, în perioada 2014-2020” , în sen-
sul că, contribuția proprie ce revine comunei, prin Primăria comunei 
Liebling, la „Proiectul regional de dezvoltare a infrastructurii de apă 
și apă uzată din județul Timiș, în perioada 2014-2020”, pentru asigu-
rarea părții de cofinanțare este de 43.297 lei (fără TVA), din valoarea 
investiției de  9,768,068 lei (fără TVA) - cheltuieli eligibile pentru 
comuna Liebling, în loc de valoarea investiției de 173.188 Lei (fără 
TVA) – cheltuieli eligibile pentru comuna Liebling, cum greșit s-a 
consemnat în cuprinsul hotărârii consiliului local mai sus precizată. 
Sumele necesare cofinanţării vor fi cuprinse în bugetul local afe- 
rent perioadei de implementare a proiectului. Restul prevederilor din 
cuprinsul Hotărârii Consiliului Local Liebling Nr. 66/22.12.2022, 
privind aprobarea cofinanţării „Proiectului regional de dezvoltare 
a infrastructurii de apă şi apă uzată din judeţul Timiş, în perioada 
2014-2020”, rămânând neschimbate.   

Am aflat comuna Liebling şi într-un parteneriat public, vreţi 
să spuneţi consătenilor dumneavoastră despre ce este vorba?  

Desigur, am aprobat recent participarea comunei Liebling, la 
„Parteneriatul Leader“ cu denumirea „Parteneriat Public-Privat al 
(G.A.L.) Asociației Timiș Torontal Bârzava”, în vederea depunerii 
sprijinului pregătitor și a implementării Strategiei de Dezvoltare 
Locală prin accesarea Planului Național Strategic PAC 2023 – 2027. 
Cu menţiunea că Lieblingul nu va adera la alt parteneriat de tip 
„Leader” pentru a implementa o Strategie de Dezvoltare Locală cu 
finanțare prin Planul Național Strategic 2023 – 2027.  

Cum staţi cu câinii maidanezi pe aria comunei?  
E bine că mă întrebaţi acest aspect, oferindu-mi prilejul de a 

aduce la cunoştinţa consătenilor mei că, urmare a controlului efectuat 
de reprezentanții Direcției Sanitar-Veterinară, în urma căruia a fost 
lăsată dispoziţia privind luarea măsurilor privind înființarea unui ser-
viciu ce se va ocupa de gestionarea câinilor fără stăpân, destinat satis- 
facerii unor nevoi ale comunității locale și care vine să contribuie 
la ridicarea gradului de civilizație și confort al acesteia, desfășurân- 
du-se sub autoritatea administrației publice locale, am şi aprobat 
„Regulamentul de organizare și funcționare al Serviciului public 
pentru gestionarea câinilor fără stăpân din comuna Liebling”.  

Operativ!  
Altfel nu se poate.

u Hotărârea nr. 11 din 20.02.2023 privind aprobarea participării Co-
munei Liebling, județul Timiș, la Parteneriatul LEADER cu denumirea 
„Parteneriat Public-Privat al (G.A.L.) al Asociației Timiș Torontal Bârzava”; 
u Hotărârea nr. 12 din 20.02.2023 privind nominalizarea reprezentanților 
Consiliului Local al comunei Liebling în comisia pentru evaluarea secretaru-
lui general al comunei Liebling; u Hotărârea  nr. 13 din 20.02.2023 privind 
însușirea analizei stadiului de înscriere a datelor în registrul agricol pe trimes-
trul III și trimestrul IV al anului 2022 și aprobarea programului de măsuri pen-
tru eficientizarea înscrierii datelor în registrul agricol; u Hotărârea nr. 14 din 
20.02.2023 privind stabilirea sancțiunilor pentru utilizatorii serviciului de sa-
lubrizare conform OUG 92/2021; u Hotărârea nr. 15 din 20.02.2023 privind 

împăcarea Consiliului Local Liebling cu inculpatul din Dosar nr.7/220/2023, cu  
privire la sustragerea autoturismului propietatea comunei Liebling; u Hotărâ-
rea nr. 16 din 20.02.2023 privind aprobarea înființării Serviciului public pentru 
gestionarea câinilor fără stăpân din comuna Liebling, județul Timiș, Regula-
mentului de organizare și funcționare, formei de gestiune, Studiului de opor-
tunitate, Caietului de sarcini și Contractului-cadru; u Hotărârea nr. 17 din 
20.02.2023 privind stabilirea situațiilor deosebite pentru care se acordă ajutoare 
de urgență familiilor și persoanelor din comuna Liebling, jud. Timiș; u Hotă-
rârea nr. 18 din 20.02.2023 privind aprobarea proiectului „Dotarea cu mobilier, 
materiale didactice şi echipamente digitale a unităţilor de învăţământ şi unită-
ţilor conexe”; u Hotărârea nr. 19 din 20.02.2023 privind aprobarea proiectului 
și a principalilor indicatori tehnico-economici pentru obiectivul de investiții: „În- 
treținere și reparație curte și teren sport la Școala Generală - comuna Liebling’’.
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„Toate lucrările aflate în derulare pot continua fără opreliști!“
Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Membru fondator al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, domnul Claudiu Coman, destoinicul primar 
al comunei Sânandrei, este extrem de rezervat în ce priveşte acordarea unui interviu. Mereu preocupat 

de buna gospodărire a comunei sale, îi rămâne puţin timp pentru dialoguri înregistrate. Înainte de a sta de vorbă 
cu Domnia Sa, mi-am amintit ce îmi spunea, nu demult, domnul Vasile Todi: „Doamnă Ana-Maria, mai important 
decât să faci un interviu cu acest om, ar fi faptul de-al convinge să candideze la primăria acestui amărât oraş nu-
mit Timişoara. Sigur, atunci, Timişoara ar avea şansa de a arăta ca un oraş european sau ca o comună frumoasă 
precum Sânandreiul!” De convins nici nu am încercat, dar interviul, precum citiţi, l-am făcut.  

   Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Domnule primar, la finalul lunii trecute aţi semnat un foarte 
important contract pentru comuna dumneavoastră, despre ce este 
vorba?  

Este vorba despre un contract important, mai ales pentru elevii 
şi cadrele didactice din comuna Sânandrei, pentru modernizarea și 
eficientizarea energetică a școlii din Sânandrei.  

La cât se ridică valoarea acestui contract?  
La 2,2 milioane de lei, fiind un contract de finanțare prin Planul 

Național de Redresare și Reziliență.  
Ce-mi puteţi spune, domnule primar, legat de bugetul local?  
Consilierii noştri au adoptat, cu majoritate de voturi, bugetul lo-

cal al comunei, astfel că toate lucrările aflate în derulare pot con-
tinua fără opreliști. Ca întotdeauna, bugetul este compus din cele 
două secțiuni – de funcționare, care asigură funcționarea primăriei, a 
unităților de învățământ și a tuturor instituțiilor aflate în subordine și 
plata indemnizațiilor de handicap, și de dezvoltare.

În ce priveşte dezvoltarea…  
În secțiunea de dezvoltare sunt prevăzute o serie de obiective pe 

care primăria le dorește implementate pe parcursul acestui an.  
Prioritare?   
Prioritare sunt toate obiectivele propuse, dar având în vedere că 

în cadrul proiectul de introducere a rețelei de canalizare în comună, 
care se desfășoară de mai bine de un an în toate satele aparținătoare, 
au fost făcute și o serie de stricăciuni, o prioritate a administrației 
locale este acum curățarea tuturor zonelor în care s-a lucrat, dar și 
repararea drumurilor, a trotuarelor și a spațiilor verzi, pe care s-a in-
tervenit. Astfel, pe parcursul acestui an se va interveni pentru reme-
dierea tuturor situațiilor apărute odată cu aceasta importantă lucrare.  

Aş vrea să-mi vorbiţi şi despre o investiţie majoră. Se poate?  
O astfel de investiție menită să schimbe înfățișarea întregii co-

mune va intra în lucru pe parcursul anului 2023. În Carani, Sânandrei 
și Covaci, urmează să pornească lucrările de reabilitare a accesuri-
lor către gospodării cu pavaje, pe toate bulevardele principale. De 
asemenea, pe bulevardele principale din toate cele trei sate urmează 
să fie modernizat iluminatul public prin schimbarea lămpilor cu une-
le de tip LED, lucru care va duce și la o reducere a costurilor cu en-
ergia electrică. În altă ordine de idei, două dintre cele mai importante 
proiecte, care se derulează în comuna noastră încă de anul trecut, 

urmează să fie complet finalizate pe parcursul acestui an. Este vorba 
despre sala de sport și bazinul de înot din Sânandrei, unde lucrările 
sunt în stadiu avansat. Şi, pentru că am amintit despre sala de sport 
şi de bazinul de înot, ţin să menţionez că, atât bazinul de înot, cât și 
sala de sport, urmează să fie branșate la rețelele de apă și canalizare, 
dar și la energie electrică, iar accesul către cele două obiective se va 
face prin trei părți, după ce se va betona un drum care va lega cele 
trei intrări.  

Cum staţi în comună cu clădirile căminelor culturale, dom-
nule primar?  

Legat de căminele culturale pot să vă spun că o altă lucrare care 
se apropie de finalizare este cea de reabilitare a Căminului Cultural 
din Carani. Au fost deja realizate lucrările de natură structurală, a fost 
înlocuit acoperișul, iar în prezent se lucrează la finisajele interioare.  

Despre cel din satul Covaci, ce-mi puteţi spune?  
Îmi doresc ca pe parcursul anului 2023 să reuşesc să organizez și 

licitația pentru modernizarea Căminului Cultural din Covaci.  
Dacă tot am vorbit şi despre aceste lăcaşe destinate activităţilor 

cultural-artistice, aş dori să aflu, pentru cititorii noştri din comuna 
Sânandrei, ce gânduri aveţi legate de aceste activităţi?  

Este adevărat, din păcate, evenimentele cultural-artistice, 
de tradiție, din comuna noastră, au avut de suferit pe toată durata 
impusă de restricţiile privind stoparea pandemiei, dar ele vor fi relua-
te și organizate la cele mai înalte standarde. Totodată, vom conti-
nua să acordăm o atenţie majoră susținerii școlilor și grădinițelor din 
comună şi, în egală măsură, organizării clubului sportiv.  

Domnule primar, se spune, dar se şi vede, că reuşiţi, ca puţini 
alţii, să atrageţi fonduri; veţi acorda în continuare aceeaşi  preocu-
pare accesării acestor fonduri?  

Fără îndoială! De altfel, au fost câștigate proiecte ce urmează 
să fie implementate în comuna noastră din fonduri guvernamentale 
și europene. Prin Programul de Investiții „Anghel Saligny”, a fost 
câștigată finanțare pentru lucrarea de extindere a rețelei de canalizate 
pe străzile care nu au fost cuprinse în proiectul derulat în prezent de 
către Aquatim.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru amabilitatea cu care 
mi-aţi acordat acest interviu!  

Şi eu vă mulţumesc!  

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 1 din 26.01.2023 privind aprobarea rețelei 

școlare pentru anul școlar 2023-2024 în comuna Sânandrei;  
u Hotărârea nr. 2 din 26.01.2023 privind aprobarea Planului de 
acțiuni sau lucrări de interes local pentru beneficiarii de ajutor social, 
în anul 2023; u Hotărârea  nr. 3 din 26.01.2023 privind aprobarea 
proiectului de hotărâre privind aprobarea indicatorilor tehnico-eco-
nomici aferenți „Proiectului regional de dezvoltare a infrastructurii de 
apă și apă uzată din județul Timiș, în perioada 2014-2020“ - locali-
tatea Sânandrei; u Hotărârea nr. 4 din 26.01.2023 privind aprobarea 
cofinanțării „Proiectului regional de dezvoltare a infrastructurii de apă 
și apă uzată din județul Timiș, în perioada 2014-2020“ prin POIM în 
vederea cofinanțării proiectului.

În duminica „Lăsatul 
sec de brânză”, părin- 

tele a spus: „L-am rugat 
împreună pe Dumnezeu, să  
ne fie alături pe drumul pos- 
tului, să ne dăruiască înțe-
lepciunea de a ieși din post 
mai buni decât suntem astăzi 
și, printr-un mărțișor oferit 
doamnelor, I-am mulțumit 
că iarăși am ajuns aceste 
zile. Post ușor tuturor!“

Rubrica bisericii
Parohia Ortodoxă 

Sânandrei
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Interviu realizat de prof. Luminița EFTENIE

Ec. Petru ROMAN - Primar al orașului Deta

„Rezultatele încep să se vadă și în anii care vor urma, orașul nostru va trece
prin transformări spectaculoase!“

Domnule primar, s-a încheiat un 
an de tranziție dinspre pandemie 

spre o stare de normalitate. Cum a fost 
2022, pentru Deta? Care au fost princi-
palele obiective îndeplinite?

Așa cum spuneți, a fost un an de 
tranziție, dar mai ales pentru locuitorii 
orașului, pentru că noi, la Primăria Deta, 

am muncit și în perioada pandemiei și investițiile nu au fost oprite 
nicio zi. Sigur, perioada pandemiei a fost grea și pentru administrația 
locală pentru că am fost nevoiți să aplicăm o serie de măsuri care 
ne-au costat timp și bani, dar am trecut cu bine de acele momente 
și acum pot să spun că primăria muncește la capacitate maximă. Mă 
bucur că am reușit să finalizăm o serie de proiecte începute în anii 
trecuți și mă refer aici la blocurile ANL, la piață, la lucrările de moxe- 
nizare a străzilor și trotuarelor, lucrările de apa și canal și multe al-
tele. Pot să spun că 2022 a fost un an bun pentru administrația din 
Deta pentru că, pe langă proiectele finalizate, am reușit să punem 
bazele viitoarelor proiecte care se vor implementa în oraș. 

Ce preconizați pentru 2023? Am înțeles că a fost aprobat 
bugetul local. Cum se prezintă situația în Deta?

Anul acesta este un punct de reper pentru oraș. Am atras fon-
duri importante prin proiectele depuse pe PNRR și rezultatele nu vor  
întârzia să apară. Am finalizat și bugetul pentru acest an, proiectul 
fiind deja aprobat de plenul Consiliului Local. Am făcut tot posibi- 
lul pentru a asigura orașului un buget solid care să ne permită să 
continuăm lucrările începute, dar să și creăm premisele și condițiile 
pentru începerea de noi proiecte care să asigure dezvoltarea armo-
nioasă a orașului. Și în acest an facem eforturi să accesăm fonduri, în 
principal prin proiecte europene, dar nu neglijăm nicio sursă de bani 
care ar putea contribui la finanțarea proiectelor pe care le avem. Din 
păcate, nu pot să spun lucruri bune despre instituția publică pe care 
ar trebui să ne bazăm în fiecare an și mă refer la Consiliul Județean 
Timiș. Nu suntem singura localitate din Timiș care se lovește de 
modul discreționar în care se împart banii publici de la această 
instituție. De când este actuala legislatură am fost întotdeauna la 
capătul listelor sau nu am fost deloc pe listele prin care se repartizau 
banii publici și mi se pare că nu este corect acest lucru. Nu cred că 
acest mod de a împărți banii aleatoriu și fără criterii trebuie să se 
perpetueze la nesfârșit. Nu cred că este normal ca afinitățile politice 
și prieteniile sau antipatiile președintelui Consiliului Județean să stea 
la baza acestor decizii care ar trebui să fie administrative și în niciun 
caz politice sau personale. Am depus plângere prealabilă împreună 
cu colegii primari din Ghiroda, Tomești și Șandra. Eu nu mă lupt 
pentru acești bani neapărat, deoarece Deta nu o să fie mai bogată 
sau mai săracă cu banii ăștia, noi luptăm pentru principiul acesta, că 
nu este normal ce se întâmplă. Acum pierdem noi, poate peste doi 
ani este o altă conducere și vor pierde alți colegi care sunt antipatici 
sau nu sunt în relații bune cu președintele Consiliului Județean și 
tocmai de aceea am vrut să tragem acest semnal de alarmă ca să nu 
se mai repete asemenea lucruri. Am făcut un mic calcul între Deta 
și, de exemplu, Voiteg, o comună cu nici două mii de locuitori, care 
la ultimele patru sau cinci repartizări a luat cu peste 1,7 milioane de 
lei mai mult decât Deta. Păi, nu se poate așa ceva. Pe ce criterii? La 
Moravița e la fel. Probleme și șmecherii se fac și la drumurile co-
munale, unde situația e aceeași, unii primesc pentru un kilometru 11 
mii de lei, alții primesc pentru un kilometru 75 mii de lei. Dacă acest 
lucru se va întâmpla la fiecare mandat, atunci tot timpul vor fi pri-
mari nedreptățiți. De aceea, am ales varianta acesta, dacă la plângere 
nu ni se răspunde vom merge în instanță, deoarece așa funcționează 
democrația și avem acest drept să îl folosim. Bugetul nostru este fo-
arte solid și bine structurat și ne descurcăm și fără acești bani. Vom 

merge mai departe și ne vom concentra asupra fondurilor europene, 
iar orașul nostru se va dezvolta în continuare.

Care sunt prioritățile în acest an?
Prioritățile pentru 2023 sunt investițiile și cofinanțările proiec-

telor europene, dar la fel ca și în anii trecuți, nu se vor neglija alocațiile 
financiare către învățământ, sănătate sau cultele religioase. Bugetul 
pe acest an conține și un capitol de estimări pentru anii 2024 și 2025 
pentru a asigura continuitatea lucrărilor și a investițiilor din oraș. În 
privința lucrărilor din oraș s-au alocat bani atât pentru continuarea 
investițiilor începute în anii precedenți, cât și pentru demararea unor 
lucrări noi, dar și pentru studii și alte reparații capitale la diferite obiec- 
tive. La capitolul bugetar, Locuințe, Servicii și Dezvoltare Publică 
au fost alocate fonduri pentru capela din Opatița pentru utilități și 
sistematizare în zona de blocuri Târgu Mare, pentru modernizarea 
sistemului de iluminat din oraș, pentru crearea de noi structuri so-
ciale pe strada Termal 17A și pentru amenjarea locuințelor sociale de 
pe strada 1 Mai 32A. La capitolul Transporturi au fost prevăzuți banii 
pentru amenjarea drumului de acces spre Centrul Cultural din parc. 
În total, la secțiunea de funcționare a serviciilor publice din Deta 
au fost alocați 12 249,47 mii lei, iar la secțiunea de dezvoltare sunt 
prevăzuți 3 894 mii lei. De asemenea, în bugetul din acest an a fost 
cuprins și excedentul bugetar de anul trecut în valoare de 297 mii lei.

Ce investiții doriți să faceți?  
Primăria Deta derulează în această perioadă proiecte cu finanțare 

europeană în valoare de peste 25 de milioane de lei. O parte din-
tre proiectele depuse spre finanțare pe diferite axe au fost aprobate 
și lucrările au început, fiind acum în diferite stadii de execuție. În 
perioada de implementare au intrat două proiecte pentru creșterea 
eficienței energetice a unor blocuri din oraș. Șase blocuri de locuințe 
vor fi anvelopate prin cele două proiecte cu o valoare de aproape 10 
milioane de lei. Un alt proiect aflat în faza de implementare se referă 
la crearea unui sistem inteligent de transport în orașul Deta prin am-
plasarea în localitate a 15 stații pentru transport în comun și a două 
automate pentru bilete. Un alt proiect de peste cinci milioane de lei 
prevede construcția unei piste de biclete care va lega orașul Deta de 
satul Opatița. Mai sunt în execuție alte două proiecte cu finanțare 
europeană care prevăd reabilitarea energetică a clădirilor în care 
își au sediul Muzeul Deta și Primăria Orașului Deta. Nu în ultimul 
rând, amintim de proiectul de aproape cinci milioane de lei prin care 
se va realiza transportul public în oraș și în zona periurbană prin 
achiziția unui autobuz și a unui microbuz electric pentru transport în 
scop comunitar, dar și alocările deloc neglijabile de fonduri în zona 
culturală, în sectorul de sănătate și în educație. Am spus de multe 
ori că pentru un primar bun, scuza că nu sunt bani nu e acceptabilă. 
Sigur toate administrațiile locale se confruntă cu problema fondurilor 
și cauzele sunt diverse, de la sabotaje politice la mici răzbunări per-
sonale sau crize economice. Primarul este ales și primește încrederea 
oamenilor tocmai pentru a rezolva aceste probleme și eu am făcut 
eforturi pentru a depăși lipsa de fonduri pentru proiectele orașului 
nostru. În primul rând, am avut grijă să găsesc oameni care se știe și 
să vrea să lucreze în această zonă, deloc simplă, a atragerii fonduri-
lor europene. Am găsit acești oameni și vreau să le mulțumesc din 
partea comunității pentru munca depusă, de multe ori peste orele de 
program. La fel de importantă este identificarea surselor de finanțare, 
a axelor pe care se distribuie fondurile europene. Am știut de fiecare 
dată să găsim aceste oportunități și am scris proiecte care apoi au fost 
finanțate. Rezultatele încep să se vadă și în anii care vor urma orașul 
nostru va trece prin transformări spectaculoase, tocmai prin atragerea 
acestor fonduri europene. Cei care nu ne vor binele nu au decât să 
regrete. Deta nu așteaptă cu mâna întinsă. Deta muncește și obține 
bani pentru dezvoltare și acest lucru este tot mai vizibil. 
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Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

„Ne adaptăm nevoilor populației și pentru ca să devenim o localitate 
așa cum se impune acum, la cerințele Uniunii Europene!“

Pagină realizată de Laura Cristina MIRCEA

Aflat mereu pe drum, între Arad, Bucureşti sau Timişoara, din dorinţa de a da comunei sale o destinaţie cu 
adevărat europeană, cu domnul Ionel Berari mereu stau de vorbă pe fugă, cum spune românul.  

Domnule primar, ştiind că sunteţi pe  
picior de plecare la Bucureşti, aş vrea să 
intrăm direct în spaţiul interviului. De 
acord?  

Desigur!  
Domnule primar, aş vrea să aflu şi pentru locuitorii comunei 

dumneavoastră câteva din proiectele de care sunteți mulțumit pe 
anul 2022?  

Doamnă Laura, unul proiecte a fost cel legat de infrastructură, 
prin care am asigurat scurgerea apei care se adună când plouă, 
precum și pentru accesul cetățenilor mult mai facil către locuințe. 
Asta s-a întâmplat în localitatea Săliștea. Acolo, au fost finalizate 
lucrările, a fost îmbunătățită infrastructura rutieră. S-au îmbunătățit  
foarte mult căile de circulație ale cetățenilor și ale mașinilor. Acum, 
oamenii pot merge mai ușor pe drum, pot traversa mult mai ușor 
către propriile locuințe, fiindcă infrastructura a fost amenajată și 
modernizată.  

Așadar, e mult mai bine, o atmosferă civilizată în localitate, o 
atmosferă mai europeană?  

Așa este! În această perioadă, au fost multe ploi și chiar m-am 
dus și am verificat situația pe teren, este foarte bine! Nu mai sunt 
probleme cu scurgerea apelor. Este un proiect frumos, de care sunt 
mândru în interesul comunei și al cetățenilor. Înainte, erau mari pro-
bleme atunci când ploua. Apa pătrunderea în curți și în grădini, chiar 
se făceau inundații, adesea. Acum nu se mai întâmplă asta. Înainte, 
apa ieșea și pe drumuri și oamenii nu mai puteau să circule decât prin 
bălți. Deci, este un proiect de care sunt mândru, fiindcă ne-a ieșit 
foarte bine.  

Așadar, cetățenii pot circula mult mai ușor prin localitate?  
Evident! Acest proiect, datorită lucrările extinse pe care le-am 

desfășurat, a facilitat accesul oamenilor în propriile curți, cetățenii 

pot intra mai ușor în gospodării. Mai mult, dacă era nevoie de acces 
al pompierilor sau al ambulanței, nu se putea, fiindcă nu erau amena-
jate drumurile. Se circula prin pârâu, se umbla prin noroi și prin bălți. 
Acum nu se mai întâmplă asta. Acum, circulația se face cu ușurință, 
nu mai sunt impedimente grave deloc.  

Cât ați lucrat la acest proiect, domnule primar?  
Doamnă Laura, lucrările s-au desfășurat în perioada anului 2022.  
De unde a venit finanţarea?  
Finanțarea a venit din bugetul local, dar am avut spri-

jin și de la Consiliul Județean Arad. Avem o relație foarte bună,  
așa cum o au toate primăriile, iar Consiliul Județean Arad ne oferă 
ajutor atunci când avem nevoie și când se poate. Colaborarea este 
foarte eficientă cu Consiliul Județean Arad, iar când avem pro-
iecte de interes major Consiliul Județean Arad, într-adevăr, ne oferă  
sprijinul financiar și de orice fel. Ceea ce am reușit să facem prin 
acest proiect era foarte necesar pentru comună și foarte util pentru 
cetățeni. Trebuia să primim sprijinul și l-am primit. Ni s-a oferit de 
la județ.  

Iată două proiecte frumoase de care sunteți mândru, domnule 
primar Berari!  

Da, acestea sunt două proiecte de valoare mai mare, dar avem 
și alte proiecte cu finanțare mai redusă, dar tot importante pen-
tru comună și pentru interesul cetățenilor. De fapt, tot ce realizăm 
noi punem în interesul comunei și al cetățenilor. De exemplu,  
am modernizat și piața din localitate, am schimbat acoperișul,  
am asfaltat-o, dar am și lărgit spațiul, pentru ca producătorii să aibă 
unde să-și expună produsele și să poată fi accesată de mai mulți 
cetățeni. Am reușit, astfel, să facem un loc modern, pe măsura cerin- 
țelor actuale, să ne adaptăm nevoilor populației și pentru ca să de-
venim o localitate așa cum se impune acum, la cerințele Uniunii  
Europene. 

u Hotărârea nr. 1 din 30.01.2023 privind aprobarea Procesului Verbal de la ședința extraordinară, convocată de îndată, a 
Consiliului Local al comunei Petriș din data de 30 decembrie 2022; u Hotărârea nr. 2 din 30.01.2023 privind aprobarea Ordinii de zi de la 
Ședința ordinară a Consiliului Local al comunei Petriș din data de 20 ianuarie 2023; u Hotărârea nr. 3 din 30.01.2023 privind aprobarea 
rețelei școlare pentru anul școlar 2023-2024; u Hotărârea nr. 4 din 30.01.2023 privind actualizarea Planului de analiză și acoperire a ris-
curilor al comunei Petriș; u Hotărârea nr. 5 din 30.01.2023 privind aprobarea planului de acțiune și lucrări de interes local pe anul 2023; 
u Hotărârea nr. 6 din 30.01.2023 privind aprobarea organigramei și a statului de funcții; u Hotărârea nr. 7 din 30.01.2023 privind stabili-
rea salariior de bază pentru funcționarii publici și personalul contractual din cadrul aparatului de specialitate al Primarului comunei Petriș; 
u Hotărârea nr. 8 din 30.01.2023 privind aprobarea cuantumului cotizației Consiliului Local al comunei Petriș, în cadrul Asociației de 
Dezvoltare Intercomunitară Sistem Integrat de Gestionare a Deșeurilor județul Arad pentru anul 2023; u Hotărârea nr. 9 din 30.01.2023 
privind acordarea unui mandat special reprezentantului Consiliului Local al comunei Petriș în Adunarea generală a Asociaților Asociației de 
Dezvoltare Intercomunitară de Transport Public Arad pentru aprobarea cotizației pe anul 2023 către Asociația de Dezvoltare Intercomunitară 
de Transport Public Arad; u Hotărârea nr. 10 din 30.01.2023 privind nominalizarea de către Consiliul Local al comunei Petriș a doi consi-
lieri locali care vor avea calitatea de evaluatori în cadrul comisiei de evaluare a performanțelor profesionale individuale ale secretarului gene-
ral al comunei Petriș; u Hotărârea nr. 11 din 30.01.2023 privind aprobarea bugetului local al comunei Petriș pe anul 2023; u Hotărârea 
nr. 12 din 30.01.2023 privind aprobarea listei de investiții pe anul 2023; u Hotărârea nr. 13 din 30.01.2023 privind avizarea Strategiei de 
contractare, Studiului de fundamentare/oportunitate, Documentației de atribuire pentru delegarea gestiunii serviciului de depozitare și neutral-
izare a deșeurilor municipale în cadrul proiectului Sistem de Management Integrat al Deșeurilor Solide în județul Arad, Operarea Depozitului 
Conform Arad; u Hotărârea nr. 14 din 30.01.2023 privind avizarea Studiului de fundamentare/oportunitate, a Documentației de atribuire 
a Contractului de gestiune directă a serviciului de sortare a deșeurilor municipale în cadrul proiectului Sistem de Management Integrat al 
Deșeurilor Solide în județul Arad Operarea Stației de Sortare Arad; u Hotărârea nr. 15 din 30.01.2023 privind aprobarea bugetului de veni-
turi și cheltuieli pentru Regia Publică Locală Ocolul Silvic „Piatra Cerbului“ R.A. pe anul 2023.

Transparență administrativă
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Pagină realizată cu sprijinul domnișoarei Adela POPESCU

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

„Toate proiectele importante pentru orașul Lipova și cetățenii săi 
vor deveni realitate în viitorul apropiat!“

Domnule primar, v-aţi întors recent de 
la Bucureşti, astfel că vă rog să-mi vorbiţi, 
la începutul dialogului nostru, despre cele 
şapte proiecte!  

Cele șapte proiecte pentru care au fost semnate contractele de 
finanțare sunt investiții realizate prin PNRR, toate 
vizând reabilitarea unor clădiri importante cu isto-
rie ale orașului Lipova. Aceste proiecte cuprind re-
abilitarea termică și, implicit, modernizarea  aces-
tor clădiri.  

Mai concret, care sunt aceste proiecte?  
Cele șapte proiecte pentru care au fost sem-

nate contractele de finanțare sunt: „Lucrări de rea-
bilitare în vederea creșterii eficienței energetice 
- Liceul «Atanasie Marienescu», orașul Lipova, 
județul Arad”; „Lucrări de creștere a eficienței ener- 
getice – Centrul Recreativ Orășenesc, orașul Li-
pova, județul Arad”; „Lucrări de reabilitare în ve-
derea creșterii eficienței energetice - Liceul «Sever 
Bocu», orașul Lipova, județul Arad”; „Lucrări de 
reabilitare în vederea creșterii eficienței energe-
tice - Clădire administrativă Stadion, str. Lt. Vasile 
Bugariu, orașul Lipova, județul Arad”; „Lucrări 
de reabilitare în vederea creșterii eficienței ener-
getice - Spital Orășenesc Lipova - Secția 
Pneumologie, str. Detașamentul Păuliș, nr. 
15, orașul Lipova, județul Arad”; „Lucrări 
de reabilitare în vederea creșterii eficienței 
energetice - Casa de Cultură, orașul Lipova, 
județul Arad”; „Lucrări de reabilitare în ve-
derea creșterii eficienței energetice - Clădire 
administrativă, str. Nicolae Bălcescu nr. 34, 
orașul Lipova, județul Arad”.  

Obţinerea de către dumneavoastră 
a contractelor de finanţare pentru aceste 
obiective arată că vă pasă de Lipova!  

Da, îmi pasă de Lipova și, tocmai 
din acest motiv, vreau să obținem cât mai multe 
finanțări, pentru ca orașul nostru să cunoască o 
evoluție frumoasă și vizibilă pe toate palierele. 
Prin posibilitățile puse la dispoziție prin finanțările 
PNRR, suntem conștienți că avem acum ocazia să 
aducem bani europeni pentru a moderniza Lipova 
pe diverse domenii. Îmi pasă de orașul Lipova și de 
modernizarea sa și atât cât voi avea pârghiile potri-
vite voi continua să aduc și alte finanțări europene 
și guvernamentale, pentru a dezvolta și a face din 
Lipova acel oraș frumos și modern în care ne dorim 
cu toții să trăim.  

Aţi discutat şi despre alte proiecte în timpul 
acestei vizite la Bucureşti?  

Desigur, şi doresc ca şi prin intermediul Jur-
nalului Interregional Banatul să informez cititorii 
oraşului Lipova, că împreună cu administratorul 
public al Lipovei, domnul Adrian Antoche, odată cu 
vizita făcută la București pentru semnarea contractelor de finanțare ale 

Luna trecută i-a găsit pe reprezentanții Primăriei orașului Lipova la București și nu oricum, ci, nici mai 
mult, nici mai puțin, cu șapte noi contracte de finanțare în vederea semnării lor și, automat,  a obținerii 

unor noi finanțări pentru șapte noi proiecte, toate pentru bunăstarea comunității din Lipova și dezvoltarea 
frumoasă a orașului. Despre aceste proiecte am stat de vorbă cu edilul oraşului Lipova. 

proiectelor desfășurate prin PNRR, am participat și la două întruniri 
extrem de importante și benefice pentru noi. Pentru început am fost 
prezenți la Ministerul Transporturilor, unde am desfășurat o întâlnire 
extrem de rodnică cu Ministrul Transporturilor, domnul Sorin Grin-
deanu, care, în urma subiectelor dezbătute, referitoare la proiectele 

urgente de realizat pentru orașul Lipova și a de-
taliilor concrete, de ordin tehnic și administrativ,  
de natură a putea pune în practică ceea ce își doresc 
locuitorii din Lipova în acest sens, ne-a asigurat 
de tot sprijinul său în două proiecte extrem de  
necesare...  

Consemnez, domnule primar!  
Da, este vorba de „Centura oraşului” şi de 

„Racordarea la magistrala de apă-canal pentru 
zona Şoimoş”.  

Aţi trecut şi pe la Compania Națională de 
Investiții?  

Văd că sunteţi bine informat!  
Meseria, domnule primar!  
Ei, stabilite fiind detaliile în ceea ce privește 

aceste două proiecte, am continuat cu o vizită 
lucrativă la sediul Companiei Naționale de 
Investiții, unde am avut o întâlnire cu directorul 
general, doamna Manuela Pătrăşcoiu, această vizită 
aducându-ne, de asemenea, vești frumoase, o notă 

pozitivă pentru vizita noastră la București. 
Doamnei Manuela Pătrăşcoiu i-am ex-
pus, împreună cu administratorul public al 
Lipovei, Adrian Antoche, două chestiuni 
punctuale: una referitoare la situația intro-
ducerii rețelei de apă-canal pe strada Clu-
jului, iar cea de-a doua, o problematică pe 
care o întâmpinăm în prezent, pe linie de ca-
nalizare pentru strada Valea Mare – în zona 
Radna a orașului Lipova.  

Soluţii?  
Desigur că răspunsurile și soluțiile nu  

au întârziat să apară, bucurându-ne de multă înțe-
legere și colaborare pe filonul instituțional CNI, 
alături de promisiunea unui sprijin concret pe 
proiectele discutate, ceea ce nu poate decât să mă 
bucure enorm și să-mi reconfirme convingerea că 
toate proiectele importante pentru orașul Lipo-
va și cetățenii săi vor deveni realitate în viitorul  
apropiat.  

Aveţi a mulţumi...  
Desigur, mulțumesc, şi pe această cale, echi-

pei de la conducerea Primăriei, viceprimarului 
Ioan Lăpădat, administratorului public Adrian An-
toche și colectivului care s-a implicat pentru a în-
tocmi documentațiile care ne-au permis să accesăm 
aceste generoase finanțări prin PNRR!  

        Dialog consemnat de 
Mircea Cristian ARON
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Vasile CIOTĂU - Preot al Bisericii Ortodoxe din Remetea Mare

„Tot ceea ce se vede în parohie și în biserică nu se putea realiza fără sprijinul 
primăriei!“

Pagină coordonată de 
prof. Roxana DAMIAN

Preaonorate Părinte, îmi spuneaţi,la 
tecuta noastră întâlnire că sunt 

multe feluri prin care Dumnezeu îl ajută pe 
credincios. Există uneori chiar intervenția 
directă divină. S-a întâmplat adesea şi 
omul o simte ca pe un miracol.  

Adevărat!  
Acum vreau să începem acest dialog rugându-vă să-mi spuneţi 

ce rol are credința aici pentru a ajunge la Dumnezeu?  
Fără nicio îndoială, un rol foarte mare. Dar foarte important este 

ca această credință să fie cu fapte. Nu așa simplu, că spui „eu cred în 
Dumnezeu“. Trebuie să ai o credință vie, lucrătoare, iubire, prin dra-
goste și jertfă și dăruire pentru Dumnezeu și pentru aproapele. Dacă 
e numai o credință declarativă, e ceva superficial și nu prea mer- 
ge. Trebuie să fie și fapte bune. Trebuie să apară și roadele. Așa se spune:  
„După roade veți cunoaște pomul.” Omul se cunoaște după fapte.  

Şi care ar fi aceste fapte?  
Bucuria inimii, blândețea, iubirea, răbdarea şi bunătatea. Aceste 

stări sufletești, pe care omul le are, sunt dovezi că omul e în relație cu 
Dumnezeu și, în mod special, le are în suflet și în minte.  

Îmi puteţi da un exemplu?  
De exemplu, simți o mare bucurie când ajungi în preajma unui 

bătrân călugăr, care, prin harul lui, prin viața lui sfințită, se află în 
slujba lui Dumnezeu de zeci de ani, simți o pace și o bucurie că 
nu îți mai vine să mai pleci de lângă el. Simți o hrană spirituală, 
o mângâiere, o beatitudine. Nici nu știi când trece timpul. Când te 
desparți, o faci cu regret că trebuie să pleci de la acel om sfânt. Aşa 
cum sunt și oameni cu care te înțelegi, dai mâna, schimbi câteva 
cuvinte și nu știi cum să pleci mai repede.  

Preaonorate Părinte, am întâlnit şi atei, oameni fără Dumne-
zeu, cum se spune. De ce oare?  

Doamnă profesor Damian, eu nu am întâlnit oameni care să 
spună că nu cred în Dumnezeu. Nu am întâlnit, pur și simplu. Am 
dat și de oameni care nu se consideră fanatici în credință sau au o 
credință mai slabă. Sunt convins că cel care are o credință în sufletul 
lui și-o manifestă mai mult sau mai puțin.  

Preaonorate Părinte, mulţi cititori se întreabă ce este oare 
păcatul de care încercăm să ne ferim? Ce le puteţi spune?  

Păcatul este greșirea țintei, referindu-ne la scopul nostru în 
viață. E un eșec. Ajunge să te întâlnești cu Dumnezeu și să te mân-
tuiești. Să primești viața veșnică în Rai, să dobândești harul Duhului 

Pe această cale vă anunțăm că a început campania de colectare a 
documentelor de la cetățenii din comuna Remetea Mare, docu-

mente care vor fi folosite pentru înregistrarea imobilelor în sistemul de 
cadastru şi carte funciară în mod gratuit!  

Toţi cetățenii comunei sunt rugaţi să se prezinte în incinta Căminului 
Cultural din comuna Remetea Mare (la biroul notarial), în intervalul 
orar: Luni - Miercuri: 13:00-16:00 şi Joi - Vineri: 08:00 - 16:00, cu 
următoarele: u Acte de stare civilă în original – copie CI / BI, Certificat 
de deces; u Acte de proprietate în original: Titlu de Proprietate, Extras 
CF, Contract de Vânzare-Cumpărare, Certificat de Moştenitor, Act de 
Partaj, Sentința Judecătorească legalizată cu ştampila instanţei.  

Actele autentificate (acte notariale) - vor fi prezentate în original 
pentru realizarea de copii, legalizate de către Primăria comunei Reme-
tea Mare. Cetățenii care au realizat pe cont propriu cadastrarea sunt 
rugaţi să se prezinte şi ei cu documentele care atestă dreptul de proprie-
tate la acelaşi punct de informare. Vă mulțumim!  

Un mare epigramist 
din Ţara Banatului 
– Petru CHIRA –  

                
Adevăr  

Dacă ai femei în faţă  
Cugetă o treabă-adâncă:  
Numai una îţi dă viaţă,  
Celelalte ţi-o mănâncă!  

                
Soţiei  

Sfaturi le-mpărţim frăţeşte  
Ca să-i fiu mereu pe plac,  
Astăzi numai ea vorbeşte,  
Mâine-i rândul meu să tac!  

sfânt. Dar păcatul mai este și o ruptură. Diavolul vine și ne ispitește. 
Dezbinătorul care desparte. Dumnezeu este cel care unește și aduce 
iubirea. Dumnezeu și diavolul sunt în contradicție. Diavolul ne 
desparte de Dumnezeu.  

În această situație, cum poate creștinul să se ferească de păcat?  
Părintele Cleopa le spunea credincioșilor: „Omul are în față 

două ziduri duhovnicești, nu de piatră. Frica de Dumnezeu care te 
abate de la rău, iar în stânga e zidul fricii morții“.  

Părinte, nu vreau să închei acest dialog cu dumneavoastră 
fără a afla, pentru cititorii noştri, care este relația Bisericii Orto-
doxe din comuna Remetea Mare cu administraţia locală?  

Este foarte importantă relația armonioasă cu primăria și cu dom-
nul primar. Vedeţi dumneavoastră, tot ceea se vede în parohie și în 
biserică nu se putea realiza fără sprijinul primăriei. Inclusiv când a 
venit furtuna și a căzut turnul, am fost ajutați să îl punem înapoi și 
cu cimitirele și cu renovarea exteriorului bisericii, ne-a ajutat și cu 
pictura și mobilierul. În toate am găsit un sprijin în Primăria comunei 
Remetea Mare. Asta ne bucură foarte mult. Cred că dacă ar fi avut 
posibilități materiale mai mari, am fi fost sprijiniți și mai mult.  

După câte înţeleg, colaborarea cu administraţia este impor-
tantă pentru o parohie!  

Este foarte importantă colaborarea cu primăria, fiindcă, în cazul 
nostru, nu am fi avut posibilități să reușim să facem tot ceea ce ne-
am propus, atât la biserică, cât şi la școală. Foarte mult se implică 
primăria în sprijinul bisericii și al școlii din localitate.  

Este adevărat că primăria are şi o evidenţă a familiilor nevoiaşe 
din comuna dumneavoastră?  

Da, primăria are și o evidență a familiilor cu nevoi sociale, pe 
care le ajută, iar noi am mai reușit să oferim uneori medicamente 
pentru acești oameni sărmani sau rechizite pentru copiii nevoiași, cu 
sprijinul Înalpreasfinţitului Ioan, Mitropolitul Banatului.  

Preşedinte de Onoare al Jurnalului Interregional „Banatul”!  
       Ştiu acest lucru, îl vedem cu toţii pe prima pagină.  

Familiile mai înstărite din comună pun şi ele umărul la efortul 
primăriei şi al bisericii de a ajuta acele familii de care am vorbit?  

Da, din fericire, sunt și familii cu dare de mână din localitate, 
care i-au ajutat pe oamenii cu dificultăți financiare. Eu i-am îndemnat 
pe oameni ca atunci când fac o cină sau prânz să nu cheme rudele 
care au, ci pe cei care nu au, pe orbi, pe șchiopi, pe sărmani. Așa 
spune morala creștină, fiindcă acești oameni în nevoi nu pot să te 
răsplătească. 

Anunţ important!  
Intabulează-ți gratuit proprietățile!
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Ansamblul Brest-Vince în Serbia

Mi-ai rămas de-aseră-n gând,
Iar ochii-ți verzi mă bântuiesc.
Aș vrea să-ți spun acel cuvânt,
Însă mă tem să nu greșesc.

Nu pentru că n-aș ști ce simt,
Ci doar pentru că-i prea devreme,
Poate ai crede că te mint
Și vei începe a te teme.

Începând cu luna aceas-
ta, clubul sportiv Denta, 

desfășoară cursuri gratuite de 
Kickboxing (autoapărare), pen-
tru toți copiii care aparțin Școlii 
Gimnaziale din Denta. Cursurile 
se vor desfășura pe terenul sinte-
tic din localitatea Denta. Instruc-
torul de arte marțiale de contact 
este domnul Dan Pantiș. Acesta 
vă aștepată în fiecare miercuri, la 
ora 16:00.

Membrii ansamblului Brest-Vince, 
au participat pe 1 martie la Vladi-

rovac-Petrovasâla în Serbia la Festivalul 
Obiceiurilor din Străbuni și al Mărțișorului. 
Ei au alcătuit o expoziție de mărțișoare 
bulgărești, Martenița, și au prezentat o 
scenetă Sedenka-Sezătoare sub coordonarea 
doamnei profesoare Ana Maria Tapanov și a 
doamnei viceprimar, Maria Baniaș.

Ce-mi ești
Cristean Ovidiu Liszkai

Vorbind cu tine, timpul zboară
Și-mi pare că-napoi se-ntoarce,
Mă simt din nou, ca odinioară,
Căci sufletu-mi iubire toarce.

Atât de ireal îmi pare, 
Încât mă tem, că ești doar vis,
Că-mi ești doar clipa trecătoare
‘Nainte de-a cadea-n abis.

Că-mi ești o steauă căzătoare
Care-mi străbate al vieții cer,
Ce mai apoi se stinge-n zare
Și se va pierde în eter.

Arte marțiale de contact-pe terenul sintetic 
din Denta
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Modernizarea comunei mele a fost, este și va fi prioritară 
în activitatea mea de primar!“

Pagină realizată de Borița STOIU

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

Scriam, în ediţia lunii trecute a Jurnalului Interregional „Banatul”, că Voitegul de azi, Voitegul domnului 
Niculae Pop, se bucură, de la venirea acestui om în fruntea administraţiei locale, de o vizibilă schimbare, 

o schimbare îndelung aşteptată. Reîntâlnindu-mă cu domnia sa, la scurt timp după ce s-a întors din capitala ţării, 
l-am rugat, pentru oamenii locului, pentru cititorii jurnalului nostru, să-mi acorde câteva minute de dialog.  

Rubrica elevilor                Elevii ne întreabă, noi răspundem  

Domnule primar, nu voi începe con- 
versaţia noastră întrebându-vă cu ce veşti 
veniți de la București pentru acest an şi, 

desigur, pentru comuna dumneavoastră, dorind să aflu, înainte de 
asta, cum aţi încheiat anul care a trecut?  

Anul care a trecut a fost un an pe care l-aş putea socoti ca fiind 
un an bun, privit atât prin prisma proiectelor încheiate, cât mai ales 
a celor pe care le-am pregătit pentru a le derula în acest an şi în cel 
viitor. Cât priveşte luna care a încheiat anul care a trecut, pentru a mă 
apropia mai mult de întrebarea dumneavoastră…  

Vă rog!  
Ei bine, finalul anului trecut a asigurat comunei noastre o 

binemeritată finanțare prin programul de dezvoltare ,,Anghel Saligny. 
Pe lângă cele două proiecte finanțate deja și anume „Alimentare cu 
apa în sat Folea” şi „Înființare canalizare în sat Folea” mai avem 
asigurată o finanţare și pentru al treilea proiect depus, „Drum cu rol 
de centură în comuna Voiteg”, proiect care va scoate traficul greu de 
pe drumul spre gară.  

Când vor începe lucrările, domnule primar?  
Aşa cum am mai spus, în acest an vom începe lucrările pe toate 

aceste trei proiecte foarte importante pentru comuna noastră!  
Pentru că aţi amintit de localitatea Folea, ştiu că, recent, 

aţi mai punctat acolo, ca să spun astfel, un obiectiv, dorit de 
dumneavoastră şi, bineînţeles, de toţi locuitorii acestei localităţi.  

Da, este adevărat, tot în satul Folea a fost înfiinţat un Cabi-
net medical, unde localnicii vor beneficia de asistenţă medicală 
săptămânal. Şi, vorbind despre acest cabinet medical, trebuie să re-
marc faptul că, aşa cum spunea cineva, cel mai frumos dar pe care 
poți să îl oferi familiei tale și lumii este să fii sănătos.  

Am observat, de când vin în comuna dumneavoatră, şi atenţia 
aparte pe care o acordaţi infrastructurii şi acesta este şi unul din 
motivele care m-au determinat să consemnez în ediţia lunii trecute 

că Voitegul de azi, Voitegul domnului Niculae Pop, se bucură, de 
la venirea acestui om în fruntea administraţiei locale, de o vizibilă 
schimbare, o schimbare îndelung aşteptată. Când a început, mai 
exact această modernizare?  

Modernizarea infrastructurii în localitatea Voiteg a început în 
luna noiembrie a anului care a trecut, cu asfaltarea zonei centrale şi 
se va continua cu Aleea Gării, începând chiar din această lună. De 
altfel, modernizarea comunei mele a fost, este şi va fi prioritară în 
activitatea mea de primar!  

Domnule primar, nu pot încheia acest scurt interviu cu 
dumneavoastră fără să vă întreb despre recenta dumneavoastră 
deplasare la Bucureşti. Cu ce veşti aţi venit de acolo?  

Cu veşti bune, chiar foarte bune!  
Vă ascult!  
Am fost la Ministerul Fondurilor Europene, acolo unde am sem-

nat  un contract de finanțare pentru un nou obiectiv.  
Despre ce obiectiv este vorba?  
Despre „Dezvoltarea infrastructurii de transport verde - Piste 

pentru biciclete în comuna Voiteg”.  
Ce îmi puteţi spune despre termenul de implementare al aces-

tui proiect?  
Termenul de implementare este de 24 luni, proiectare, avize și 

execuție, iar în maxim 6 luni sperăm să începem execuția acestui 
obiectiv finanţat prin PNRR.  

Care este valoarea acestui proiect?  
Valoare proiectului este de 1.814,200 lei cu TVA inclus, respec-

tiv 370 de mii euro din fonduri europene.  
Şi lungimea acestei piste de care vorbim?  
Lungimea va fi de aproximativ 3 kilometri.  
Domnule primar, vă mulţumesc pentru amabilitatea cu care 

m-aţi primit!  
Şi eu vă mulţumesc! 

Anunţ important!  

Dragi locuitori ai comunei 
Voiteg, din dorinţa de a vă 

ajuta să scăpaţi de articolele care nu 
vă mai sunt de folos în gospodărie, 
Primăria comunei Voiteg, vine în 
sprijinul dumneavoastră cu spaţii 
de depozitare special făcute pentru 
a recicla materialele voluminoase. 
Dacă aveţi electrocasnice, televi-
zoare, frigidere, monitoare, mo- 
bilă veche, saltele, articole din plas- 
tic mari, pe care nu le ridică maşi-
na pentru deşeuri plastice recicla-
bile, le puteţi duce în curte la „Pod  
Construct”, lângă cabinetul veteri- 
nar. Acolo este cineva care va des-
chide poarta şi vă  
rugăm să le depo- 
zitaţi în spaţiul spe-
cial amenajat pen-
tru metal, plastic, 
lemn, cauciucuri.  

Eleva Corina Boşcu din comuna Voiteg, ne întreabă cum este corect „Vorbeşte întruna” sau 
„Vorbeşte într-una”? Dragă Corina, înainte de a trece la răspuns, vreau să subliniez faptul că 

din categoria greşelilor de scriere frecvente fac parte şi cele comise din cauza asemănării grafice dintre 
cuvinte care au, de cele mai multe ori, valori gramaticale diferite. Când scriem „bineînţeles” şi când 
„bine înţeles”? Atunci când „bineînţeles” are înţelesul de „fireşte” se scrie împreună. De exemplu: 
„Bineînţeles că ştiu”- valoare de adverb, iar atunci când are sensul de sine stătător, adică „un lucru 
bine înţeles” (adjectiv şi adverb) se scrie separat.  O confuzie de scriere este posibil să se facă şi între 
construcţiile „dinafară” şi „din afară”. Atunci când termenul „dinafară” are sensul de „pe de rost” se 
scrie împreună. Exemplu: „Învaţă tot pe dinafară”. În cuvinte separate apare atunci când poate fi ra-
portat la “„înăuntru”. Exemplu: „Din afară totul părea în ordine”.  

„Demult”, când are sensul de „odinioară”, „cândva”, se scrie împreună. Exemplu: „Demult, pe 
munte existau flori de colţ”, iar atunci când e vorba de un anumit interval de timp, termenii se scriu 
separate. De pildă: „De mult (timp) nu ne-am întâlnit). O situaţie similară este şi în cazul termenului 
altădată, scris împreună are sensul de „odinioara, cândva” şi separat când e vorba de „o altă dată” când 
ai programat ceva. „Deloc” se scrie împreună când are sensul de „nicidecum” (ex. Nu se descurcă de-
loc”) şi în cuvinte separate când înseamnă „originar” (ex. Este de loc din Timişoara). Greşeli frecvente 
se produc şi în cazul scrierii adverbelor „deoparte” şi „întruna”. „Deoparte”, când are înţelesul de 
„izolat” se scrie legat (ex. Stă deoparte şi nu vrea să danseze”) , iar atunci când este în opoziţie cu „altă 
parte”, apare în cuvinte separate (ex. „Pe de o parte mă bucur, pe de alta mă întristez”). „Întruna”, când 
apare cu sensul de „fără întrerupere, neîncetat”, se scrie împreună, iar în contexte de tipul „Într-una din 
zile a plecat” (prepoziţie şi pronume nehotărât) se scrie cu cratimă, cuvintele având valori morfologice 
diferite. Prin urmare, la întrebarea ta, prima variantă este scrisă corect. 
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iubirea este o opera... nominala, cum intervin mai multi, cum se strica!

 ub nobleţea vântului anunţând zăpadă, am plecat spre 
locul unde locuiește interlocutorul meu, atunci când 
fuge de urâţenia oraşului: Munţii Zărand. În camera sa 

în care lucrează în fiecare zi se află un lămâi, primit de la o rudă 
din Albania. Afară era ger.  

Domnul meu, nu v-am întrebat niciodată, dar vă întreb acum: 
Vasile Todi, cum aţi dori să începem un interviu, cel de azi, de pildă?  

Cu o observaţie recentă desprinsă din opera lui Shakespeare şi 
care nu e nici din Hamlet, nici din marile citate, nu este o mică vorbă  
– deloc mică; foarte mare! – a lui Macduff din Macbeth, care spune 
un lucru probabil atât de prozaic, fără misterul lui „A fi sau a nu fi?”. 
E o simplă formulă: „Ca să aduni azi împreună, deodată, atâta rău şi 
atâta bine e peste putinţă.” Este exact ce încearcă să facă sărmanii 
oameni ai acestui secol frecventând asiduu reţelele de socializare.  

Sunteţi împotriva lor?  
A cui?  
A reţelelor de socializare?  
Deloc, dar înainte de a ne deveni accesibile trebuia  

făcută o educaţie a folosirii lor. Altfel, aduc cu mărgă-
ritarele ajunse în troaca porcilor. Dragă Roxana, saltul 
uriaş al ştiinţei determinat de minţile sclipitoare ale lumii,  
a găsit 95 % din populaţia globului în copilăria omenirii. 
Să te foloseşti de Facebook, de Whatsapp, căţărându-te 
pe vagonul trenului pentru a face un selfie, dovedeşte 
că, fiecare din aceşti 95% de care am vorbit, confirmă 
că libertatea poate fi şi primitivă. Sigur, nu se urcă toţi 
pe vagoane, dar toţi negăsind posibilităţi de transpunere 
a unui ideal în realitatea vieţii prezente, îşi făuresc o 
existenţă imaginară, pasivă şi pesimist-romantică.  

Contemplativi!  
Da’ de unde, păi, pasiunea cunoaşterii, care este fără tăgată o 

pasiune intelectuală, este contemplativă, cognitivă. Aici putem vorbi 
de odihna minţii neinstruite, cel puţin în cazul României cu cei 65% 
din locuitorii ei aflaţi în stare de analfabetism funcţional, avem de-a 
face, s-o spunem pe-a dreaptă, cu antonimul inteligenţei. Auzi dum-
neata: 65% din românii de azi sunt analfabeţi, păi, râd comuniştii şi 
în mormânturi! Şi, când mă gândesc că din aceşti 65% o bună parte 
se află în stratul rafinat al puterii acestei ţări, un alt gând mă trimite 
la o dizertaţie pe tema prostiei ca teorie a cunoaşterii, scrisă de D. I. 
Suchianu, din care am reţinut că „la proşti, puterea e un dezastru: o 
catastrofă publică“.  

De aici şi credulitatea românului!  
Desigur! Dar prostia, nu numai la noi, se bucură de un mare 

credit, asta ne asigură Balzac, căruia îi datorăm concluzia: „Oricât 
de mare ar fi prostia care ne scapă, se găsesc totdeauna nătărăi care 
s-o creadă”.  

Dar cum putem conchide că cineva e prost?  
Domnişoară, într-un soi de ecuaţie algebrică, Gracian face o sui-

generis împărţire a proştilor: „Sunt proşti, spune iezuitul filozof, acei 
ce par şi jumătate din cei ce nu par”. Acum, lăsând la o parte exac- 
titatea procentelor, păstrăm restul. Dar, hotărâte măsuri se impun, 
pentru a nu se îngroşa şi restul. Dar, hai să renunţăm la această temă 
de dialog ca să nu păcătuim.  

Iubiţi poezia, recitaţi deseori, mai are poezia condiţii favorabile 
creşterii ei fireşti?  

Desigur! Atâta timp cât şi unui ticălos nu-i este îngăduit să fie 
zgârcit când este vorba de iubire, lumea nu se poate dispensa de arta 
poetului. Ori, poezia este legată de iubire ca mugurele de floare.  

Ce e iubirea, domnul meu?  
Poate vei râde, dar eu cred că iubirea este o operă… nominală, 

cum intervin mai mulţi, cum se strică!  
Mai poate trăi azi scriitorul din scris?  
Nu! Şi spun asta raportându-mă la perioada comunistă, când, 

din publicarea unei singure cărţi, îţi cumpărai un apartament cu trei 
camere!  

(

S
,

Credeţi că succesul în literatură reprezintă cu adevărat confir-
marea unui talent?  

Depinde, uneori un succes mai mic poate fi o arvună pentru altul 
mai mare, tot aşa cum o victorie o vesteşte pe alta numai ca potenţă. 
Dar, succesul de netăgăduit, succesul ca răsplată, vine totdeauna nu-
mai după încheierea tuturor conturilor.  

Literatura română de azi şi-a adăugat în lada ei cu zestre mai 
puţine creaţii în aceşti 30 de ani, decât din 1960 până în 1989.  
De ce?  

Întrebarea mi se pare uşor retorică; a secat filonul! Domnişoară, 
toamna neîmplinirii literaturii române de azi îşi are cauza în sărăcia 
care a urmat „primăverii” din decembrie 1989 şi îmi revine acum în 
memorie o poveste spusă de Pamfil Şeicaru, pe care nu ştiu unde am 
citit-o: povestea drumeţilor poposiţi „la porţile de aur”. Trei români 
s-au pomenit în rătăcirea lor în faţa porţilor paradisului: căutau Rai-
ul… şi unul din ei a spus: „Acestea trebuie să fie porţile de aur, porţile 

Dumnezeirii. Şi, dincolo de aceste porţi este Raiul.” Şi 
atunci s-au proptit toţi trei voiniceşte în porţile de aur, 
şi acestea au început să se surpe. Uşile au căzut, iar dru- 
meţii s-au dat la o parte. Când s-au deschis porţile de  
aur, cei trei au crezut că de dincolo de ele avea să năvă-

lească biruitoare o lumină care să-i facă vrednici să 
intre în grădina cerului. O clipă au stat buimaci; s-au 
frecat la ochi – li se părea că nu văd – că lumina era atât 
de puternică, încât le orbise privirile. Dar nu! Dincolo 
de porţile de aur năvălea întunericul, bezna rece… De 

dincolo de porţile de aur ale unităţii şi demnităţii naţionale ne-a po-
topit bezna rece a politicianismului dâmboviţean, care ne-a devastat 
sufletele. Şi scriitori cu suflete răvăşite nu există!  

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 
pentru „Almanahul Dobrogea” 2023 

† Formare la locul de muncă

† Pachet salarial atractiv

† Program de lucru într-un singur schimb

† Tichete de masă de 30 lei din prima zi lucrată

† Ore suplimentare plătite

† Bonusuri lunare de prezență, performanță și vechime

† Bonus recomandare colegi noi

† Posibilități de avansare în carieră

† Transport gratuit pe rutele:
– Lugoj - Coșteiu - Belinț - Chizătău - Iosifalău - Topolovățu Mare
– Leucușești - Bethausen - Cutina - Bodo - Balinț - Păru - Țipari - Coșteiu - Topolovățu Mare
– Lugoj - Jabăr - Ohaba Forgaci - Ficătar - Drăgoiești - Racovița - Hitiaș - Topolovățu Mare

� Responsabil linie de producție
 Responsabil mentenanță�
 Responsabil achiziții (studii tehnice)�
 Responsabil calitate �
 Electromecanic mentenanță�

� Stivuitorist cu atestat ISCIR
� Operatori producție parchet

Fabrica de parchet DPH PARQUET SRL 
este situată în TOPOLOVĂŢU MARE (lângă siloz).

Pentru mai multe informaţii sunaţi la telefon 0747 293 936 sau 
0356 435 711; e-mail: office@dphparquet.ro

( (


